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A Olimpíada Informática Española celebrarase 
en 2025 na Facultade de Informática da Coruña
Fernando Suárez, presidente do CPEIG: “É unha honra recibir 
na Coruña ao talento que marcará o futuro da innovación e o 
progreso do noso país”

O ferrolán Pedro Rey, estudante do IES Saturnino Montojo de Ferrol, e 
o vedrés Hugo Domínguez, estudante do Colexio Manuel Peleteiro de 
Santiago, foron os gañadores da Olimpíada Informática Galega 2024

O CPEIG, en colaboración coas tres universidades 
galegas –Universidade de Vigo (UVigo), 
Universidade da Coruña (UDC) e Universidade de 
Santiago (USC)– e o Centro de Investigación en 
Tecnoloxías da Información e as Comunicacións 
(CITIC) da UDC, celebrou o pasado 3 de febreiro 
a Olimpíada Informática Galega 2024 (OIG 2024) 
na Escola Superior de Enxeñaría Informática do 
Campus de Ourense da UVigo.

No certame participaron 26 estudantes de 
educación secundaria –ESO–, bacharelato e 
formación profesional de grao medio de toda 
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Galicia, procedentes de quince centros educativos 
e residentes na Coruña (4 participantes), Vigo (2), 
Ribeira (1), Ames (1), Santiago de Compostela 
(5), Brión (2), Negreira (1), Narón (1), O Barco de 
Valdeorras (2), Teo (1), Burela (1), Ferrol (1), O 
Porriño (1), Redondela (1), Vedra (1) e Allariz (1). 

Os gañadores foron, en primeira posición, Pedro 
Rey Anca, natural de Ferrol e estudante de 2º de 
bacharelato do IES Saturnino Montojo de Ferrol; 
e no segundo posto Hugo Domínguez Conde, de 
Vedra e estudante de 1º de bacharelato do CPR 
Manuel Peleteiro de Santiago.
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2º clasificado

Hugo Domínguez Conde 
CPR Manuel Peleteiro – Santiago de Compostela 
(1º de bacharelato. Residente en Vedra).  
300 euros e asistencia á XXVIII Olimpíada 
Informática Española.

3º clasificado

Juan Pablo Pardo Pérez 
CPR Manuel Peleteiro – Santiago de Compostela 
(2º de bacharelato. Residente en Santiago).  
250 euros.

Os premios foron os seguintes:

1º clasificado

Pedro Rey Anca 
IES Saturnino Montojo – Ferrol  
(2º de bacharelato. Residente en Ferrol).  
400 euros e asistencia á  
XXVIII Olimpíada Informática Española.
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4º clasificado

Hugo Gorgojo Basanta 
IES Perdouro – Burela  
(1º de bacharelato, Residente en Burela).  
200 euros.

5º clasificado

Miguel Pérez Barreiro 
IES Politécnico de Vigo – Vigo  
(4º da ESO. Residente en Vigo).  
200 euros.

5º clasificado

Isabel Villar García 
CPR Manuel Peleteiro – Santiago de Compostela 
(2º de bacharelato. Residente en Teo).  
200 euros.

Mellor rapaza clasificada

Isabel Villar García 
CPR Manuel Peleteiro – Santiago de Compostela 
(2º de bacharelato. Residente en Teo).  
150 euros.

Mellor estudante da ESO

Miguel Pérez Barreiro 
IES Politécnico de Vigo – Vigo  
(4º da ESO. Residente en Vigo).  
150 euros.

A OIG 2024 estivo patrocinada por diversas entidades e empresas do sector TIC: Amazon AWS, 
Apser, Clúster TIC Galicia, Denodo, Dinahosting, DXC Technology, GDI, Mindata, Minsait, NTT Data, 
Oracle, Sixtema e Veritas. 
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Sevilla acolleu a Olimpíada Informática 
Española deste ano, onde os galegos 
recibiron un diploma pola súa participación

A Escola Técnica Superior de Enxeñaría 
Informática da Universidade de Sevilla acolleu 
en marzo a celebración da XXVIII Olimpíada 
Informática Española (OIE) 2024. Os galegos 
gañadores da OIG, o ferrolán Pedro Rey e 
o vedrés Hugo Domínguez Conde, foron os 
representantes neste certame estatal acadando 
un diploma pola súa participación.

No evento, tivo lugar a toma de relevo da 
organización da Olimpíada Informática Española 
2025 que recaeu en Galicia, en concreto na 
Facultade de Informática da Coruña (FIC) da 
Universidade da Coruña que será a responsable 

de poñer en marcha a XXIX edición do certame. 
“É unha honra recibir na Coruña ao talento que 
marcará o futuro da innovación e o progreso do 
noso país” –manifestou o presidente do Consejo 
General de Colegios Profesionales de Ingeniería 
Informática (CCII) e do Colexio Profesional de 
Enxeñaría en Informática de Galicia, Fernando 
Suárez–. O presidente destaca que a olimpíada 
marca realmente o ciclo entre as competicións, 
polo que indicou que este ciclo para a Coruña 
comeza hoxe mesmo e, desde o CPEIG, darase 
todo o apoio posible a FIC para celebrar este 
concurso. “Na olimpíada non só aflora o talento, 

Participantes galegos co presidente do CPEIG, Fernando Suárez
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senón que os mozos e mozas máis alá de 
competir, coñécense, únense e colaboran para 
lograr a excelencia na resolución de problemas 
a través do pensamento computacional” –indica.

A Olimpíada Informática Española (OIE) é o 
concurso nacional de programación informática 
para estudantes de ensinanza secundaria, 

bacharelato e grao medio. Desde 2019, a 
Conferencia de Directores y Decanos de 
Ingeniería Informática (CODDII) colaboran coa 
Fundación Aula Escola Europea na organización 
do concurso, así como o Consejo General de 
Colegios Profesionales de Ingeniería Informática, 
o Ministerio de Educación y Formación Profesional 
e a Sociedad Científica Informática de España.



Máis de 600 estudantes de primaria e secundaria 
de toda Galicia participaron nas actividades 
do Día das Rapazas nas TIC do CPEIG, CESGA, 
Secretaría Xeral da Igualdade e CiTIUS
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O 25 de abril organizouse unha multiconferencia con catro 
tecnólogas que compartiron cos escolares as súas experiencias 
profesionais e visitas ao supercomputador FinisTerrae III e ao 
ordenador cuántico de Galicia ‘Qmio’ 
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O Colexio Profesional de Enxeñaría en 
Informática de Galicia (CPEIG) celebrou o 25 de 
abril o Día Internacional das Rapazas nas TIC 2024 
(International Girls in ICT Day), xunto ao Centro 
de Supercomputación de Galicia (CESGA), a 
Secretaría Xeral da Igualdade e o Centro Singular 
de Investigación en Tecnoloxías Intelixentes 
(CiTIUS). Nesta duodécima edición, o evento, 
destinado a motivar ás novas xeracións de mozas 
para que consideren o ámbito das TIC para o 
seu desenvolvemento académico, investigador e 
profesional, celebrouse na sede do CESGA e do 
CiTIUS ao longo da xornada. Inauguraron o acto 
o director do CESGA, Lois Orosa; a secretaria 
Xeral da Igualdade, Sandra Vázquez Domínguez; 
e a vogal do CPEIG, Pilar Vila Avendaño.

Pilar Vila compartiu coa cativada como foron os 
seus inicios profesionais na enxeñaría informática, 
primeiro como programadora e administradora 

de sistemas, para despois crear a súa propia 
empresa como forense informática ofrecendo 
servizos de ciberseguridade. A vogal do CPEIG 
explicou que hoxe en día hai moitas cousas 
por facer no ámbito das TIC, desde intelixencia 
artificial, blockchain, traballar con criptomonedas 
ou computación cuántica. “Ábrese un novo 
camiño e entre todas podemos contribuír a 
mellorar o noso futuro e facer que ese camiño 
sexa máis produtivo” –sinalou–.

A actividade, destinada ao alumnado de primaria 
e secundaria de Galicia, comezou pola mañá 
cunha multiconferencia web, que se retransmitiu 
por streaming, na que participaron 530 
estudantes de 15 centros galegos, de primaria (5) 
e de secundaria (10) de Santiago de Compostela, 
Mos, Soutomaior, Vilaboa, Vilagarcía de Arousa, 
Brión, Allariz, A Pastoriza, Bandes, Monfero, Ferrol, 
Vigo, Carral e Pontevedra.

Participaron tamén nun roteiro das exploradoras dixitais, 
teatralizado entre o CESGA e o CiTIUS, onde se enfrontaron ao 
reto de descubrir a traxectoria de mulleres referentes na historia:

• Ángela Ruíz Robles, Gladys Mae West, Ada Byron, 
Grace Hooper, Margaret Hamilton e Hedy Lamarr
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Profesionais galegas falaron da súa 
traxectoria, no que traballan, e o que 
a tecnoloxía pode aportar en diversos 
campos para mellorar a sociedade. 
Participaron na mesa redonda, 
moderada pola coordinadora da área 
e-learning do CESGA, María José 
Rodríguez Malmierca, catro destacadas 
tecnólogas galegas que traballan e 
investigan en ámbitos relacionadas coas 
novas tecnoloxías, desde perspectivas 
moi distintas: a enxeñeira de Telecomunicación 
que traballa en GRADIANT (Centro Tecnolóxico 
de Telecomunicacións de Galicia) Antía 
Fernández; a matemática e técnico superior de 
investigación na liña de aplicación da intelixencia 
artificial á produción industrial no CESGA, 
Lorena Fernández; a enxeñeira en Informática 
Olalla Rama; e a arquitecta Noemí Basanta.

A xornada proseguiu cunha actividade 
extraescolar onde as rapazas e rapaces de 
primaria descubriron a actividade en torno á 
tecnoloxía que se desenvolve no CESGA, con 
visitas didácticas ao supercomputador FinisTerrae 
III e ao ordenador cuántico de Galicia, Qmio. 

Santiago de Compostela, 25 de abril de 2024

Organizan:

Xunta de Galicia (Consellería de Cultura, Educación, Formación Profesional e Universidades e AMTEGA) • Asociación de Mulleres Investigadoras 

e Tecnólogas (AMIT-Gal) • Asociación .GAL • Universidade de Santiago (F. de Ciencias da Educación, Oficina de Igualdade e Woman Emprende) • 

Facultade de Informática da Universidade da Coruña • Escola de Enxeñaría de Telecomunicación da Universidade de Vigo • Hello Sisters!, GalsTech
Colaboran:

Por ter participado na Ruta das Exploradoras Dixitais, descubrindo a pioneiras e científicas actuais  

do mundo das ciencias, tecnoloxías, enxeñerías e matemáticas. O mundo STEM agarda por ti!

A organización do XII Día das Rapazas nas TIC outorga esta CompoSTEMla a:
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as instrucións das persoas; Margaret Hamilton, 
primeira enxeñeira de software da historia, peza 
principal no equipo de tecnoloxía da misión 
astronáutica máis importante de todos os tempos, 
Apolo 11; e Hedy Lamarr, enxeñeira autodidacta, 
ademais de actriz de Hollywood, que na II Guerra 
Mundial inventou un sistema de comunicación 
secreto que deu lugar á Wifi, GPS e Bluetooth 
actuais. Tamén participaron tecnólogas do CESGA 
como a enxeñeira en telecomunicacións Natalia 
Costas; a doutora en tecnoloxía educativa María 
R. Malmierca; a matemática Lorena Fernández; e 
a enxeñeira informática Cecilia Grela; así como a 
investigadora do CiTIUS Albina Sarymsakova. 

Colaboran nesta edición da efeméride a Xunta 
de Galicia (Consellería de Cultura, Educación, 
Formación Profesional e Universidades e Axencia 
para a Modernización Tecnolóxica de Galicia), 
a Asociación de Mulleres Investigadoras e 
Tecnólogas (AMIT-Gal), a Asociación PuntoGAL, 
a Universidade de Santiago (Facultuade de 
Ciencias da Educación, Oficina de Igualdade e 
Woman Emprende) a Facultade de Informática 
da Universidade da Coruña, a Escola de Enxeñaría 
de Telecomunicación da Universidade de Vigo, 
Hello Sisters! e GalsTech.

“Roteiro de Exploradoras Dixitais:  
Revelando as historias non contadas”
A actividade completouse pola tarde cun 
percorrido polo Campus Vida da USC, entre o 
CESGA e o CiTIUS, onde 50 estudantes tiveron o 
reto de identificar e coñecer referentes históricas 
do mundo das tecnoloxías, descubrindo os 
logros tecnolóxicos conseguidos polas mulleres 
no ámbito das TIC da man de científicas de 
ambos centros. Ada Lovelace (coñecida como 
Ada Bryron), a primeira programadora da 
historia, guiará aos estudantes nun percorrido 
teatralizado. Todos aqueles que completaron 
con éxito este “Roteiro de Exploradoras Dixitais: 
Revelando as historias non contadas” recibiron 
unha credencial de recordo, a CompoSTEMla, así 
como un agasallo sorpresa. 

Os estudantes coñeceron a traxectoria profesional 
de mulleres referentes no ámbito tecnolóxico 
como Ángela Ruíz Robles, mestra en Ferrol 
apaixonada da tecnoloxía que ideou e patentou 
unha enciclopedia mecánica, considerada o 
primeiro libro electrónico da historia; Gladys Mae 
West, a matemática detrás do GPS; Ada Lovelace, 
máis coñecida como Ada Byron, matemática e 
escritora británica do século XIX, considerada a 
primeira programadora da historia célebre polo 
seu traballo sobre a computadora mecánica; 
Grace Hooper, matemática que inventou un 
tradutor para que as máquinas puideran entender 
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A empresa galega CQe-Solutions, liderada 
polo enxeñeiro informático Diego Cid, gaña 
a distinción ‘Empresa éTICa’ nos Premios 
Nacionales de Ingeniería Informática

A empresa galega CQe-Solutions consegue o 
recoñecemento ‘Empresa éTICa’ nos Premios 
Nacionales de Ingeniería Informática, convocados 
polo Consejo General de Ingeniería Informática 
de España (CCII). 

O galardón foi outorgado por cumprir o código 
ético e deontolóxico da enxeñaría informática. 
Segundo o CCII, CQe-Solutions recibe esta 
distinción, debido ao gran coidado que pon no 
tratamento de datos persoais moi sensibles e no 
seu esmero por protexelos de calquera tipo de 
subtracción ou mala aplicación. CQe-Solutions 
está adherida ao selo de ‘Empresa éTICa’ do CCII.

A empresa está liderada polo enxeñeiro informático 
Diego Cid Merino. A compañía encárgase de 
desenrolar aplicacións que permiten a cidadanía 

aproveitar, de maneira dixital, os documentos 
de identidade desde os dispositivos móbiles. De 
este modo, permite aos usuarios realizar distintos 
trámites coas administración públicas, como 
a identificación ou a sinatura de documentos. 
“Pretendemos utilizar a tecnoloxía existente para 
desenvolver solucións que poidan beneficiar o 
avance da sociedade desde a transparencia e 
poñendo ao usuario no centro” –explica Cid–.

Diego Cid sinala que este premio supón un 
recoñecemento ao traballo que realizamos 
durante os últimos cinco anos para poñer a 
tecnoloxía á disposición dos cidadáns e facilitar 
a comunicación coa administración pública, 
“centrándonos en que o usuario teña sempre o 
control sobre os seus datos e saiba sempre para 
que se utilizan”.

Desenvolveu un compoñente para sistemas operativos iOS que permite 
o uso dos certificados incluídos no DNIe para autenticación e sinatura e 
participou nos demostradores de acreditación de idade xunto á AEPD 
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Apps Tr@mite, Firm@ e Valid@ 

CQe-Solutions especializouse no uso do DNIe 
desde dispositivos móbiles, en Android e tamén 
en iOS, tanto para autenticación en sedes 
electrónicas como para sinatura de documentos 
seguindo o uso actual que se lle dá ao DNIe e aos 
seus certificados. Para demostrar as posibilidades 
da tecnoloxía actual, a empresa publicou en 
tendas de aplicacións a ferramenta Tr@mite, 
que permite o acceso a multitude de trámites 
de distintas administracións públicas nacionais, 
autonómicas e locais utilizando a validación con 
DNIe, certificado dixital, cl@ve permanente, cl@
ve pin e cl@ve. Ademais, esta aplicación permite 
asinar documentos pdf con DNIe ou certificado 
dixital, incluíndo a opción de realizar sinaturas 
cualificadas utilizando o DNIe e un selo de tempo 
xerado polo prestador de servizos ANF.

Outra aplicación é Firm@, que permite asinar 
documentos pdf con DNIe ou certificado dixital, 
tamén con sinaturas cualificadas utilizando o 
DNIe e un selo de tempo xerado polo prestador 
de servizos ANF.

Finalmente, deseñou a aplicación Valid@, que 
permite consultar o estado e o contido dun 
certificado dixital ou dun DNIe, incluíndo a data 
de caducidade dos seus certificados.

“O fito máis importante que conseguimos con 
estas aplicacións foi o de poder usar o DNIe en iOS 
mediante unha conexión NFC, tanto para realizar 
trámites con distintas administracións, como 
descargar un certificado de débedas na Seguridade 
Social, presentar a declaración da renda ou obter o 
certificado de empadroamento no teu Concello. O 
obxecto foi facilitar a vida dos cidadáns en canto ás 
tramitacións burocráticas” –manifesta–.
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Datos de acreditación de idade almacenados unicamente  
no dispositivo do usuario
Diego Cid explica que CQe-Solutions tamén 
colaborou co CCII no desenvolvemento dos 
demostradores de idade da Agencia Española 
de Protección de Datos (AEPD) en dispositivos 
Android e iOS. “Deseñamos unha app que, 
mediante a lectura dun documento electrónico 
de identidade (DNIe, pasaporte ou novos NIEs) 
e utilizando a tecnoloxía NFC combinada co 
recoñecemento facial ou o uso dos certificados 
electrónicos do DNIe, permite acreditar 
fidedignamente que o usuario da app posúe 
unha certa idade, por exemplo, que sexa maior de 
idade. En función disto, o persoa poderá acceder 
a certos contidos restrinxidos só dispoñibles 
para quen posúa esta acreditación de idade. O 
interesante desta solución é que os datos de 
acreditación de idade almacénanse unicamente 
no dispositivo do usuario e non se comparten con 
terceiros en ningún momento, o que permite que 
o usuario teña sempre o control dos seus datos e 
non sexa necesario dispor dunha base de datos 
persoais na entidade que os requira” –engade–.

Con esta experiencia, Diego Cid apunta que 
desenvolveron unha nova funcionalidade nas súa 
app Tr@mite que permite levar o DNI no móbil e 
poder identificarte ante unha persoa física, por 
exemplo un axente, un vendedor dunha tenda de 
licores ou un porteiro de discoteca.

Diego Cid Merino (Ourense, 1980) é enxeñeiro en 
informática pola Universidade de Vigo (UVigo no 
Campus de Ourense), especializado en Desarrollo 
de software. Traballa como director de Proxecto, 
certificado PMP e SCRUM, en Imatia Innovation, 
con máis de quince anos de experiencia no 
desarrollo de software en diferentes contornos 
e actualmente realizando proxectos para o 
sector das administracións públicas como CEO 
de CQeSolutions. Anteriormente, implicouse en 
proxectos de distintos ámbitos, como a xestión 
de proxectos dun importante cliente do sector 
téxtil, o desenvolvemento do Expediente Xudicial 
Electrónico en Galicia (AXUDE), a implantación de 
aplicacións de xestión de expedientes (cividas) en 
diferentes administracións públicas ou a creación 
de diferentes solucións a medida, utilizando 
como tecnoloxía principal Java con diferentes 
frameworks e utilidades (ontimize, Spring, 
maven, cxf), aínda que tamén ten experiencia 
en linguaxes como swift, php, C#, C++ e pascal. 
Tamén traballou anteriormente noutras empresas 
tecnolóxicas como Indra, Tecnocom e varias 
empresas de desarrollo de software. Foi docente 
en múltiples ocasións.
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O equipo da Universidade de Santiago de 
Compostela, formado por Xiana Carrera, Pablo Díaz 
e Pablo Landrove, gaña o concurso de programación 
universitaria AdaByron Galicia 2024

Os equipos gañadores en cada unha das tres categorías (un da 
USC e dous da UDC), representarán a Galicia no certame nacional 
que se celebrará en xullo en Madrid

A terceira edición do certame de programación 
universitaria AdaByron Galicia 2024 celebrouse 
o pasado 12 de abril nos tres centros do Sistema 
Universitario Galego que ofertan Grados en 
Enxeñaría Informática: Facultade de Informática 
da Universidade da Coruña (UDC), Escola Técnica 
Superior de Enxeñaría da Universidade de 
Santiago (USC), e Escola Superior de Enxeñaría 
Informática da Universidade de Vigo (UVIGO) no 
Campus de Ourense. 

A proba buscaba aos mellores equipos universitarios 
de programación competitiva. Así, equipos de tres 
estudantes competiron en diferentes categorías 
segundo o seu curso de estudos. Participaron 24 
equipos entre as tres sedes que durante as catro 
horas de concurso enfrontáronse a 11 problemas 
de diferente dificultade.

A proba, que se celebrou o 12 de abril nos tres centros universitarios de 
informática de Galicia, estivo organizada polo CPEIG, o CITIC e as tres 
universidades galegas, ademais de contar nesta terceira edición co patrocinio 
de máis dunha ducia de empresas tecnolóxicas
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Categoría A 
(equipos de alumnado de 1º curso)

Equipo da Universidade da Coruña formado 
por Hugo Herrador Segade, Lucía Hevia 
González e Iago Rivas Moar.

Categoría B
(equipos de alumnado de 2º curso)

Equipo da Universidade da Coruña formado 
por Ana Barrera Novas, Javier Carballal 
Morgade e Paula Taibo Suárez.

Categoría C
(equipos de alumnado de cursos superiores)

Equipo da Universidade de Santiago de 
Compostela formado por Xiana Carrera 
Alonso, Pablo Díaz Viñambres e Pablo 
Landrove Pérez-Gorgoroso.  
Foi o equipo gañador xeral, conseguindo 
resolver 9 dos 11 problemas.

Gañadores de cada categoría
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Estes tres equipos gañadores representarán a 
Galicia na X edición do Concurso Nacional que 
se celebrará a comezos de xullo na Facultade 
de Informática da Universidad Complutense de 
Madrid. Os responsables do concurso AdaByron 
Galicia 2024, a vicepresidenta do Colexio 
Profesional de Enxeñaría en Informática de 
Galicia (CPEIG), Susana Ladra, e o profesor da 
UDC, Diego Seco, destacaron o gran nivel dos 
equipos participantes e, en especial, dos equipos 
gañadores que contaron cunha equilibrada 
participación de rapazas e rapaces.

Ademais, houbo premio para os gañadores de cada 
sede. Na UDC, o equipo gañador coincide co equipo 
gañador da categoría B, composto por Ana Barrera 
Novas, Javier Carballal Morgade e Paula Taibo 
Suárez. Na USC, o equipo gañador tamén coincide 
co equipo gañador da categoría C, composto 
por Xiana Carrera Alonso, Pablo Díaz Viñambres 
e Pablo Landrove Pérez-Gorgoroso. Finalmente, 
na sede de Ourense da UVigo o equipo gañador 
estivo formado por Lucas Canle de Andrés, Sergio 
González Rodríguez e Santiago Rodríguez Romero.

O certame, organizado polo CPEIG, o Centro de 
Investigación en Tecnoloxías da Información e as 

Comunicacións (CITIC) e as tres universidades 
galegas, estivo patrocinado por máis dunha 
ducia de empresas tecnolóxicas: Apser, AWS, 
Clúster TIC Galicia, Denodo, Dinahosting, DXC 
Technology, PuntoGAL, GDI, Mindata, Minsailt, 
NTTData, Oracle, Sixtema e Veritas.

AdaByron é un concurso que nace na Universidad 
de Madrid e que desde 2022 está aberto a outras 
comunidades. Nesta competición mídense as 
habilidades e destrezas de programación dos 
estudantes universitarios. A proba é a antesala 
do certame internacional de programación 
ICPC (International Collegiate Programming 
Contest) no que equipos de tres participantes, 
representando a súa universidade, traballan para 
resolver “os problemas máis reais, fomentando 
a colaboración, creatividade, innovación e a 
capacidade de actuar baixo presión”.

O concurso leva o nome de Ada Byron, tamén 
coñecida como Ada Lovelace, matemática e 
escritora británica do século XIX, célebre polo seu 
traballo acerca da computadora mecánica. Para 
máis información pódese consultar a páxina web: 
https://ada-byron.es/2024/reg/galicia/

https://icpc.global/
https://ada-byron.es/2024/reg/galicia/
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O CPEIG e ABANCA colaboran para fortalecer o sector 
e brindar apoio financeiro ás persoas colexiadas
O banco asina un acordo de colaboración co Colexio cun catálogo de produtos 
e servizos a medida que melloran o acceso ao crédito dos profesionais

Convenio de colaboración con PuntoGal 

As persoas colexiadas contarán con atención 
personalizada para investimentos e xestión 
de patrimonios

O CPEIG e ABANCA asinan un acordo de colaboración 
que pon a vista na mellora do acceso ao crédito das 
persoas colexiadas e das súas familias. A través deste 
convenio, poderán dar resposta ás súas necesidades 
persoais e laborais nun momento especialmente marcado 
polo escenario macroeconómico actual.

O acordo foi asinado na Coruña polo presidente do CPEIG, 
Fernando Suárez, e polo director territorial de ABANCA 
na Coruña, Óscar Salgado. O documento recolle unha 
serie de produtos e servizos con condicións especiais na 
súa contratación, como as pólizas de crédito, préstamos 
persoais e hipotecarios, leasing mobiliario ou avais.

Así mesmo, ABANCA pon a disposición das persoas colexiadas 
diferentes liñas de financiamento oficial que subscribe con 
diversos organismos públicos, como as SGR nacionais, e que 
lles permitirán facer fronte aos gastos derivados da escalada 
da inflación e da evolución económica.

Servizos personalizados con ABANCA Persoal

A oferta conta tamén con diferentes alternativas de 
investimento a medida, como os fondos de investimento, 
adaptados ao perfil de risco de cada cliente, e o servizo 
Xúbilo para o asesoramento sobre plans de pensións. Estas 
opcións forman parte tamén da oferta especializada de 
ABANCA Persoal, coa que se proporcionará asesoramento 
e produtos personalizados ás persoas colexiadas para 
optimizar os seus investimentos.

A maiores, os enxeñeiros e enxeñeiras informáticas contarán 
con beneficios adicionais como a tarxeta Visa Tú, que ofrece 
múltiples formas de pago nunha soa tarxeta para combinalas 
como máis conveña. A Tarifa Plana de Seguros e de Valores, 
xunto con servicios avanzados de banca a distancia son 
outros dos aspectos clave que presenta a oferta financeira.

O CPEIG e PuntoGal activan as súas accións de 
colaboración a través da sinatura dun convenio marco, 
onde ademais se fará chegar aos seus socios descontos á 
hora de obter un dominio .gal. O documento foi asinado 
polo presidente do CPEIG, Fernando Suárez Lorenzo, e o 
presidente de PuntoGal, Manuel González González.

Con este acordo retómanse as relacións para o 
desenvolvemento de actividades e proxectos en forma 
conxunta en todo tipo de asuntos que resulten de interese 
para ambas as entidades sexan cursos e formacións, 
eventos, colaboracións ou publicacións.

Formalizar a colaboración

En palabras de Darío Janeiro, director xeral de PuntoGal, 
“este convenio formaliza unha relación xa existente: o 
Colexio formou parte das entidades que apoiaron para a 
consecución do dominio dende a súa orixe, e foi unha das 

93 entidades pioneiras en ter un dominio .gal” comentou 
Janeiro, que ademais mencionou que “xa temos dado o 
noso apoio a algunha edición das noites da Enxeñaría 
en Informática de Galicia, e a outros actos organizados 
polo CPEIG, como o día das Rapazas nas TIC. A sinatura 
deste convenio marco fará máis doado profundar na nosa 
relación e colaboración”.

Pola súa banda, Fernando Suárez Lorenzo manifestou que 
Internet ofrece unha plataforma única e sen precedentes 
para a difusión e enriquecemento da lingua e cultura 
galegas, permitindo conectar comunidades, preservar 
tradicións e fomentar a innovación e creatividade na 
nosa lingua. “Desde a creación do CPEIG, apostamos 
pola promoción e a difusión de contidos dixitais en lingua 
galega, así como pola unión de esforzos e a colaboración 
como panca para maximizar os éxitos de todas as nosas 
actividades. Esta colaboración non é senón unha mostra 
deste espírito colaborativo da nosa profesión”, engade.
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O CPEIG insta a aumentar a seguridade para protexer de 
posibles ataques aos dispositivos da Internet das Cousas, 
rede colectiva que simplifica a vida e a produción industrial
Recoñece que os usuarios non están actualizados en canto aos riscos e teñen 
exposta a súa privacidade e información, polo que recomenda o asesoramento 
de expertos en ciberseguridade

O Colexio Profesional de Enxeñaría en Informática de 
Galicia (CPEIG) examina as vantaxes e os problemas de 
seguridade que poden causar os dispositivos IoT con 
motivo do Día Internacional da Internet das Cousas que 
se celebrou o 9 de abril.

O CPEIG explica que Internet das Cousas é un proceso que 
permite conectar elementos físicos cotiás á rede, á vez que 
estes dispositivos se conectan coa nube e intercambian 
información entre si. Dada a velocidade de cambio e de 
innovación tecnolóxica coa que se vive actualmente nun 
contexto global, o Colexio analiza os niveis de automatización 
e programación da Internet das Cousas cos que se enfrontan 
actualmente usuarios e empresas, chegando mesmo a influír 
en cuestións técnicas, sociais e económicas. 

“Estanse combinado produtos de consumo, vehículos, 
compoñentes industrias, servizos públicos, sensores e 
outros obxectos de uso cotiá coa conectividade a Internet 
e potentes capacidades de análise de datos que prometen 
transformar o modo no que traballamos e vivimos. 
Segundo os últimos datos, un 40 % da poboación mundial 
está conectada e xerando datos e estímase que en 2025 
haberá máis de 100 millóns de dispositivos conectados á 
IoT” –sinala o presidente do CPEIG, Fernando Suárez–.

Nesta transformación que provoca a IoT, o CPEIG destaca 
a súa influencia no sector empresarial e industrial, xa 
que moitas empresas aproveitan a Internet das Cousas 
para superar aos seus competidores, reducindo custos e 
ofrecendo novos servizos aos seus clientes. Principalmente, 
indica que se viu afectada a banca, onde cada vez menos 
persoas acoden ás oficinas físicas e recorren á banca 
online, a través de aplicacións móbiles, para realizar os seus 
trámites. Outro foco ao que apunta o CPEIG é o marketing 
en tempo real para achegarse ao cliente no momento 
preciso grazas a tecnoloxías como o Big Data e a IoT. Tamén 
un exemplo claro é a industria automobilística e os seus 
vehículos autónomos, onde o sector ten que reinventarse 
para ofrecer outros servizos aos pasaxeiros.

A nivel usuario, o CPEIG explica que actualmente todo 
se pode controlar desde un smartphone e ter o fogar 
totalmente domotizado, controlando o funcionamento 
de calquera electrodoméstico, ou controlar o estado físico 
con reloxos ou zapatillas deportivas intelixentes. Tamén o 

Colexio sinala que a IoT está revolucionando as relacións 
interpersoais, por exemplo, coa aparición da telemedicina.

A pesar das súas vantaxes, o CPEIG quere poñer o foco 
nos desafíos de seguridade que presentan os dispositivos 
da IoT. “Moitos dispositivos IoT teñen recursos limitados 
en canto a súa capacidade de procesamento e 
almacenamento, o que dificulta a aplicación de medidas 
de seguridade efectivas e provoca que sexan vulnerables 
a ataques” –argumenta Fernando Suárez–. 

O CPEIG explica que os dispositivos conectados da IoT 
conforman un ecosistema complexo, composto por 
sensores, redes, estándares tecnolóxicos e normativos que 
integra a persoas, comunicacións e interfaces. Neste punto, 
o Colexio sinala que existen programas informáticos, as 
ameazas chamadas malware ou as secuencias de Exploit, 
que atacan estes dispositivos para executar accións sen 
o consentimento do usuario, causando dano e roubo 
de datos. Pero existen outras ameazas como son a 
modificación de información, a reprodución de mensaxes, 
a caída da rede, fallos dos sistema ou do dispositivo, 
filtrado de datos, ou a modificación dos dispositivos, 
entre outras. O CPEIG recomenda protexer o software, 
empregar prácticas contra vulnerabilidades e garantir a 
autenticidade e a integridade de parches futuros.

Ademais, a falta de educación en seguridade é outro 
dos desafíos da IOT segundo o CPEIG, xa que usuarios 
e empresas non están ben informados dos riscos e non 
toman as precaucións necesarias para protexer os seus 
sistemas e datos, deixando expostos os seus dispositivos 
a ataques e comprometendo a súa privacidade e a 
integridade da información. Así, o CPEIG recomenda 
recorrer a partners tecnolóxicos para un correcto 
asesoramento en ciberseguridade.
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Investigan a  
Los Petazetaz por 
ponerle bengalas 
en las nalgas a un 
menor drogado

Al menos otras cuatro nue-
vas víctimas de agresión se-
xual han interpuesto una de-
nuncia contra el dúo de tikto-
kers Los Petazetaz ante el juz-
gado de Madrid que instruye 
la causa, que se suman a las 
otras cuatro que identificó la 
Policía Nacional a lo largo de 
su investigación.

La jueza de Instrucción nú-
mero 21 de Madrid investiga 
nuevas denuncias contra los 
influencers conocidos como 
los Petazetaz por presunta-
mente violar a una joven, rea-
lizar tocamientos sobre otra y 
someter a vejaciones a un me-
nor a quien habrían coloca-
do bengalas entre los glúteos 
cuando estaba inconsciente 
por los efectos de estupefa-
cientes que le suministraron.

Las denuncias contra José 
Hernán A. G., de 34 años, e 
Iván G., de 21, se suman a las 
cuatro que dieron lugar al pro-
cedimiento penal contra los 
dos, ingresando uno de ellos 
un mes en prisión provisional.

La abogada de las víctimas, 
Carmen Costa, del despacho 
Paredes y Asociados Aboga-
dos, solicitará a la jueza que 
comparezcan de nuevo con 
la finalidad de que los inves-
tigados ingresen en prisión 
preventiva ante la aparición 
de nuevos hechos delictivos.

Además, quiere que se some-
ta a sus clientes a una explora-
ción psicológica para determi-
nar las secuelas sufridas por lo 
ocurrido cuando eran menores. 
«Tienen miedo. Muchas aca-
ban de cumplir la mayoría de 
edad», ha subrayado la letrada.

Sustancias estupefacientes

Los nuevos hechos se habrían 
producido entre los años 2021 
y 2023 en un domicilio del ba-
rrio de Villa de Vallecas. En 
uno de los casos se denuncia 
una presunta violación a una 
menor cuando esta estaba ba-
jo los efectos de algún tipo de 
droga que le suministraron. 
En otro, se trataría de supues-
tos abusos sexuales a otra chi-
ca drogada y en una tercera 
denuncia se exponen vejacio-
nes y otros delitos contra un 
menor a quien, tras drogarle, 
le grabaron con bengalas en-
tre los glúteos, lo que le pro-
vocó quemaduras.

Los arrestados aprovecha-
ban para captar a las chicas 
que se sentían atraídas por su 
popularidad. Llevaban a las jó-
venes al domicilio de uno de 
los detenidos, donde realiza-
ban juegos con sustancias es-
tupefacientes hasta que con-
seguían anular su voluntad.
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A
uxiliadora Díaz, magis-
trada del Juzgado de Vio-
lencia sobre la Mujer 2 

de Las Palmas de Gran Canaria 

y una de las grandes especialis-
tas en la materia en España, ve 
una clara vinculación entre el au-
ge que se está registrando en las 

violaciones grupales y la porno-
grafía, «totalmente normalizada 
en nuestra sociedad».

Defiende que «la pornografía 
no es fantasía, sino una escuela 
para aprender a ejercer la vio-
lencia sexual sobre la mitad de 
la población, que son las muje-
res, y que son consideradas co-
mo simples objetos que son usa-
dos a la voluntad del hombre».

«Ahí nuestro consentimien-
to no tiene nada de relevancia», 
agrega la magistrada, señalando 
al lenguaje propio del porno, «to-
talmente soez» y con palabras y 
expresiones contra las mujeres 
que son objeto de lícito penal. 
Pero, además de la falta de con-
sentimiento, hay otra cuestión 
que preocupa más a Auxiliado-
ra Díaz, y es que tampoco existe 
la frustración por parte del hom-
bre en el porno, ya que «accede 
a los cuerpos de las mujeres sin 
ningún tipo de impedimento», 
incluso aunque exista oposición. 
De ahí el problema de las viola-
ciones grupales, que han aumen-
tado más de un 5 % en los últi-
mos años, y que se están dando 

en edades cada vez más tempra-
nas, ya que niños, niñas y ado-
lescentes consumen pornogra-
fía, al igual que hombres adultos, 
generando una creencia de que 
«esa es la forma de poder acce-
der a las mujeres y que da igual 
que sea sin su consentimiento».

Esta magistrada, que lleva 15 
años al frente de su juzgado y es 
presidenta del Observatorio Ibe-
roamericano contra la Violencia 
de Género, alude a dos informes 

sobre el acceso de los menores a 
la pornografía. Uno de ellos, ela-
borado en Estados Unidos, sitúa 
entre los 7 y los 8 años la edad de 
quienes acceden por primera vez 
al denominado cine X y cifra en 
un 91 % los adolescentes que tie-
nen acceso a la pornografía «de 
manera casi diaria».

«Esa es la sociedad de desi-
gualdad que estamos creando», 
lamenta Auxiliadora Díaz, con-
vencida de que «los riesgos son 
enormes» y no solo para los me-
nores de edad, sino también pa-
ra los adolescentes y adultos, ya 
que «se exponen a realizar ese 
tipo de actos a través de mana-
das», lo que dará lugar a que «se 
empiece a normalizar».

MELILLA / EFE

auxiliadora díaz jueza

«La pornografía no es fantasía, es una escuela de violencia»
Díaz preside el 

Observatorio 

Iberoamerica-

no contra la 

Violencia de 

Género.

El presidente del Gobierno con-
vocó el martes a las plataformas 
y a las empresas de telecomuni-
caciones y ayer se reunió por pri-
mera vez el comité de expertos 
llamado a marcar las pautas para 
alejar a los menores de la porno-
grafía y protegerlos de los riesgos 
de internet. Lo preside la aboga-
da Ana Caballero, portavoz de la 
Asociación Europea de Transi-
ción Digital (AETD). 

Entre su medio centenar de 
miembros hay presidentas y di-
rectores de numerosas institu-
ciones públicas y organismos 
que trabajan con adolescentes y 
jóvenes. La representación ga-
llega corre a cargo de dos espe-
cialistas independientes: el pro-
fesor de la USC y miembro del 
alto comisionado de la Unesco 
para la lucha contra el acoso es-
colar, Antonio Rial Boubeta, y el 
director de Transparencia de la 
Deputación de Ourense y presi-
dente del Consejo General de la 
Ingeniería Informática, Fernan-
do Suárez Lorenzo.

El encuentro de ayer, a través 
de videoconferencia, en el que 
participaron la ministra de Juven-
tud e Infancia, Sira Rego, y el se-
cretario de Estado de Juventud, 
el vigués Rubén Pérez, sirvió pa-
ra presentarse y marcar una hoja 
de ruta. Se espera que estos es-
pecialistas alcancen sus prime-
ras conclusiones en un plazo má-
ximo de seis meses y, por el mo-
mento, lo que se respira interna-
mente es bastante ilusión.

La inmensa mayoría son profe-
sionales que llevan muchos años 
trabajando con menores desde 

Los expertos del Gobierno advierten un 
alarmante acceso de menores al porno

j. v. lado
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Los gallegos Antonio Rial Boubeta y Fernando Suárez están en el comité

Ana Caballero preside un comité en el que participan Fernando Suárez y Antonio Rial. s. alOnsO, sanTI M. aMIl

sus respectivos campos, que tie-
nen claro cuál es el diagnostico: 
consideran la situación muy gra-
ve y esperan soluciones de una 
vez por todas.

Sin querer entrar en detalle 
de lo que hablaron, Antonio Rial 
Boubeta explicó que para él es un 
honor y un privilegio participar 
porque le parece un foro «muy 
necesario» y que puede resul-
tar «muy fructífero», atendien-
do a que están representados to-
dos los sectores que tienen algo 
que decir en este campo por la 
parte clínica, académica, jurídi-
ca y también de representación 
social. Las asociaciones de ma-
dres y padres de alumnos o los 
sindicatos, por ejemplo, cuentan 
con una amplia representación.

«De aquí tienen que salir co-
sas importantes», incide Boube-
ta, para quienes las soluciones 
tienen que llegar por la vía de la 
prevención. Cree que la venta-

ja de este formato, por más que 
los comités tengan mala fama a 
la hora de resolver problemas, es 
que permitirá escuchar a todo el 
mundo; luego cada uno tendrá 
que respaldar con argumentos lo 
que dice y, a partir de eso, propo-
ner medidas. De ahí sus buenas 
impresiones, porque percibe que 
a quienes están ahí no les mueve 
«ningún afán económico, ideo-
lógico, ni de ningún tipo». To-
dos quieren aportar para resol-
ver una situación a la que nunca 
se debió haber llegado.

Pacto de Estado

La base del trabajo de los exper-
tos convocados por el Gobierno 
es el documento «Protegiendo a 
la infancia y la adolescencia en 
el entorno digital», que aspira a 
convertirse en un pacto de Es-
tado para proteger a los meno-
res de estos riesgos y, también, 
en un sustento fundamental de 

la futura ley de protección de los 
menores en internet anunciada 
por Pedro Sánchez.

El análisis del que parten, im-
pulsado por la propia Caballero 
desde la AETD, pero al que se 
han sumado ya más de 160 enti-
dades, dibuja una situación ver-
daderamente alarmante que ha-
bla de «banalización de las rela-
ciones sexuales, sexualización 
precoz, sesgos de género y expo-
sición a contenidos inapropiados 
para los que no están preparados 
los niños, las niñas y los adoles-
centes». Piden que, en primer 
lugar, se reconozca que «el uso 
compulsivo de la tecnología es 
un problema de salud pública» 
y, a partir de ahí, presentan una 
quincena de medidas de mínimos 
para llegar a un consenso. Hasta 
la saciedad, se repiten palabras 
como información, protección, 
formación o capacitación como 
vías de solución.
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El ferrolano Pedro Rey Anca, que 
cursa segundo de BAC en el IES 
Saturnino Montojo de la ciudad 
naval acaba de alzarse con el pri-
mer premio de la Olimpiada In-
formática Gallega, que se cele-
bró en la jornada de este sábado 
en la Escola Superior de Enxeña-
ría Informática de Ourense de la 
Universidade de Vigo, con la co-
laboración de la Facultad de In-
formática de la UDC y de la Esco-
la Técnica Superior de Enxeñaría 
de la USC.

En el certamen participaron 
26 estudiantes de ESO, BAC y FP 
de grado medio de toda Galicia, 
que procedían de hasta 15 centros 
educativos de A Coruña –cua-
tro participantes–, Vido –dos–, 
Ribeira, –uno–, Ames –uno–, 
Santiago –cinco–, Brión –dos–, 
Negreira –uno–, Narón –uno–, O 
Barco de Valdeorras –dos–, Teo, 
Burela, Ferrol, O Porriño, Redon-
dela, Vedra y Allariz –todos ellos 
con un representante–.

El único ferrolano que com-
petía resultó primer clasifica-
do –el otro representante de la 
comarca no consiguió superar 
la fase–, seguido de Hugo Do-
mínguez, del concello de Vedra; 

El estudiante de 
segundo de BAC 
del IES Saturnino 
Montojo acudirá a 
la fase española del 
certamen

y Manuel Peleteiro, de Santiago.
Pedro Rey recibirá como “cam-
peón olímpico” 400 euros y par-
ticipará, del mismo modo que el 
siguiente clasifi cado, en la XXVIII 
Olimpiada Informática Española.
El cuarto –Hugo Gorgojo, de Bu-
rela– y los quintos clasifi cados 
–Miguel Pérez, de Vigo; e Isabel 
Villar, de Santiago– no estarán 
en la competición estatal pero re-
cibirán un premio de 200 euros. 

En el caso de la joven recibirá 
otra dotación de 150 euros más 
por ser la mujer mejor clasifi ca-
da, mientras que el otro quinto 
también tendrá ese suplemento 
económico por alzarse como el 
mejor estudiante de la ESO.

C.R.C. FERROL

El ferrolano Pedro Rey, primer 
premio de la Olimpiada Informática

Los dos primeros clasifi cados 
acceden de modo directo a la fase 
nacional de la olimpiada españo-
la, que tendrá lugar del 15 al 17 de 
marzo en la Escuela Superior de 
Ingeniería Informática de la Uni-
versidad de Sevilla.

En esta nueva competición, 
podrán optar todavía a partici-
par en la XXVI Olimpiada Inter-
nacional de Informática que se 
celebrará en Egipto en el mes de 
septiembre. La fase gallega de la 
Olimpiada está patrocinada por 
diversas entidades y empresas 
del sector de las TIC.

Tras esta victoria, los ganado-
res serán convocados a la entre-
ga de premios. 

PROBLEMAS,
EN TRES HORAS

La competición consistió en 
la resolución de seis proble-
mas en un plazo de tres ho-
ras.  Cada uno de estos debía 
solventarse empleando un 
lenguaje de programación 
que permita automatizar su 
resolución. En la Olimpia-
da de Informática Gallega 
estaba permitido el uso de 
C++, Python o Java. Los 
problemas del certamen de 
estudiantes suelen  centrar-
se en el  diseño correcto y 
efi ciente de algoritmos.

Pedro Rey recibió un cheque de 400 euros y estará en la fase española del certamen | CEDIDA

Las cofradías de Ferrol y O Barqueiro están entre las que 
cuentan con mayor proporción de mujeres empresarias

La Diputación de A Coruña ha sa-
cado a la luz el “Mapa das mu-
lleres da pesca na provincia da 
Coruña”, en el que da cuenta del 
trabajo que desempeñan las mu-
jeres en esta materia. El presi-
dente del ente provincial, Valen-
tín González Formoso, acompa-
ñado de la ministra de Inclusión, 
Seguridad Social y Migraciones, 
Elma Saiz, participó en el acto de 

presentación, en el que también 
tomó la palabra la presidenta de 
Anmupesca, Rita Míguez, que 
puso en valor este mapa como 
“iniciativa pioneira” por la que la 
asociación lleva luchando desde 
su constitución.

El estudio provincial recoge 
los ámbitos del sector primario, 
la industria de la transformación 
y comercialización y el colectivo 
de rederas y las asociaciones de 
mujeres del mar.

Además, el análisis de los da-

REDACCIÓN FERROL tos permite descender a detalles 
como el peso de las empresarias 
en las cofradías, con presencia 
destacada, por encima del doble 
de la media en municipios de la 
comarcas de Ferrol, Eume y Orte-
gal. De este modo, en municipios 
como el de O Barqueiro esa pre-
sencia asciende al 33,3% y en Fe-
rrol al 18%, siendo las más nume-
rosas junto a Miño y Camariñas.

Este mapa de mujeres en la 
pesca se enmarca dentro de una 
serie de actuaciones de apoyo al 

colectivo que la Diputación está 
desarrollando y es resultado de 
acuerdos con Anmupesca.

De cara a 2024, el ente provin-
cial trabaja en un convenio con 
la entidad para poner en marcha 
formaciones, buenas prácticas 
e intercambio de experiencias y 
conocimientos.

El colectivo de mujeres del 
mar abarca a un total de 6.380 
personas, siendo la industria 
conservera, con 3.205 la más nu-
merosa. 

La Asociación de Persoas Xor-
das de Ferrolterra (AXF) y la 
entidad I’tics (Institución Tu-
rística Inclusiva Cultural e So-
cial) han fi rmado un conve-
nio de colaboración con el que 
quieren dar más visibilidad a 
ambas agrupaciones y hacer 
accesibles los eventos de bo-
das mediante la interpreta-
ción de signos.

La AXF empezó a colaborar 
con I’tics el año pasado en el 
evento “Cásate no Camiño”, 
un salón de bodas que se cele-
bra en Pontedeume. De nuevo 
repetirán la experiencia este 
año, permitiendo disfrutar de 
las actividades a las personas 
sordas y al mismo tiempo lla-
mando la atención sobre la 
necesidad de que propuestas 
de este tipo cuenten con un o 
una intérprete de signos para 
favorecer la accesibilidad.

Además, supone una co-
laboración con la Asociación 
Gallega de Trasplantados de 
Médula Ósea (Asotrame), con 
la que colabora el Wedding 
Pack Solidario “Cásate no Ca-
miño” entregándole la cuota 
que aportan las empresas que 
participan en esta particular 
feria nupcial. Este escapara-
te, en el antiguo convento de 
San Agustín, se aprovecha 
también para divulgar la la-
bor de la entidad y fomentar el 
conocimiento de la donación 
de médula ósea y el benefi cio 
que tiene para los pacientes 
con dolencias hematológicas. 

Tras la edición del Wedding 
Pack del año pasado se entre-
garon a Asotrame 1.200 euros. 
La cita de este 2024 está ya 
concertada para los días 9 y 10 
de marzo. En Pontedeume se 
concentrarán fi rmas gallegas 
que aportan todos los detalles 
para confi gurar una fi esta por 
todo lo alto. 

REDACCIÓN FERROL

I’tics y la AXF 
fi rman un 
convenio para 
avanzar en 
accesibilidad

Firma del convenio | CEDIDA
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En España, 30 millones de perso-
nas –el 85% de entre 12 y 74 años– 
utilizan redes sociales y una cuarta 
parte de las compras totales se reali-
zan ya través de Internet. Por eso, no 
es de estrañar que los delincuentes 
se hayan pasado al formato digital. 
De hecho, uno de cada cinco delitos 
en España se comete en la red. ¡Los 
ciberdelincuentes no sólo acechan 
en busca de dinero; los datos perso-
nales también son un bien codicia-
do. Por ello, el Colegio Profesional de 
Ingeniería en Informática de Galicia 
(CPEIG), con motivo del Día Europeo 
de la Protección de Datos que se ce-
lebra hoy, 28 de enero, pone de mani-
fiesto la necesidad de que la socie-
dad esté informada y concienciada 
sobre los peligros a los que están ex-
puestos los usuarios de internet.  

Según el presidente del CPEIG, 
Fernando Suárez, los últimos ataques 
contra la privacidad en el ámbito de 
la ciberseguridad reflejan un panora-
ma cada vez más complejo y sofisti-
cado. Respecto a esto, el representan-
te de los informáticos gallegos seña-
la que los ciberdelincuentes estuvie-
ron en los últimos meses capitalizan-
do los avances en inteligencia artifi-
cial (IA), particularmente en IA 
generativa (la que hace posible apli-
caciones como el ChatGPT), para 
crear ataques de phishing y suplanta-
ción de identidad más convincentes.  

Suárez explica que esta tendencia 
incluye la creación de mensajes de 
texto, vídeos y audios fraudulentos 
que son difíciles de distinguir de los 
legítimos. Además, se observó un uso 
creciente de la IA para automatizar 
la recopilación de datos en línea y 
utilizarlos en ataques dirigidos, como 
el spear-phishing, mejorando la efica-

cia de estos ataques al permitir la imi-
tación de personas específicas. “Estas 
tendencias revelan la necesidad de 
una vigilancia constante y de estrate-
gias de ciberseguridad más fuertes 
y adaptativas para proteger la privaci-
dad de los datos y la integridad de los 
sistemas en un entorno digital cada 
vez más interconectada y dependien-
te de tecnologías avanzadas”, explica 
el informático gallego, que también 
es el presidente del Consejo General 
de Colegios Profesionales de Ingenie-
ría en Informática de España (CCII). 

Suárez cree necesario avanzar en 
la concienciación y capacitación de 
toda la población, ya que no sólo los 
denominados colectivos vulnerables 
(niños y mayores) son víctimas de 
ataques contra la privacidad, sino 
que también afectan a la franja de 
edad entre 30 y 55 años, un foco ca-
da vez mayor por su perfil de uso ha-

bitual de la tecno-
logía en ámbitos 
como las redes so-
ciales y el comercio 
electrónico. “En internet, 
todos somos vulnera-
bles. Absolutamente 
todos”, sostiene. 

Lo que cambia 
es la tipología de 
los delitos. En este 
sentiso detalla 
que en el caso de 
los jóvenes y adoles-
centes los más comu-
nes son el ciberacoso, el 
sexting y el glooming (adultos 
que se hacen pasar por menores pa-
ra ganarse su confianza para que 
compartan contenidos que luego 
pueden utilizar para chantajearlos). 

En el caso de los mayores, explica 
que el hecho de no haber tenido ac-

ceso a la tecnología hasta una edad 
más madura hace que les cueste más 
percibir los riesgos, lo que les convier-
ten en el blanco los ciberdelincuen-
tes. Pero, insite, en la red nadie está a 
salvo, ya que los adultos de 30 a 55 
años, si bien ya han tenido un contac-
to con la tecnología y se les presupo-
ne una madurez en su uso, su posi-
ción socioeconómica y el elevado 
número de de transacciones online 
que realizan también les convierten 
en el blanco de ataques de phishing 
bien por WhatsApp o SMS. 

Pero el dinero no es el único bien 
que codician los ciberdelincuentes. 
Según Suárez, hay cierta tendencia 
a focalizar las noticias de los cibera-
taques de índole económica, cuan-
do su origen suele estar en la filtra-
ción de datos personales. Por ello, 
considera “de vital importancia” que 
la sociedad gallega tome conciencia 
de la necesidad de incorporarse a la 
cultura de la protección de datos, un 
derecho fundamental amparado en 
el artículo 18.4 de la Constitución Es-
pañola, y proteger la identidad digital 
de las personas.  

Asimismo, señala que es preciso 
avanzar en la visibilidad de la impor-
tancia de la higiene digital, un con-

cepto que comprende una se-
rie de recursos y recomen-

daciones orientadas a 
proteger la identidad 
digital de la persona 
y los datos ligados a 
ella, y que también 
tiene que ver con 
preservar su salud de 

los efectos nocivos de 
una sobreexposición a 

la tecnología. “Esto es algo 
que nos afecta a todos: a 

los jóvenes porque mu-
chas veces hacen 
prácticas poco reco-
mendables, como 
dormir con el móvil 
bajo la almohada, y 

a los adultos para 
quienes muchas veces 

el teletrabajo, la cone-
xión permanente, también 

tiene efectos nocivos, ya que ge-
nera más estrés y más ansiedad. Por 
lo tanto, creemos que es necesario 
cuidar la higiene digital en todos los 
ámbitos y para eso necesitamos po-
der introducir pautas de comporta-
miento”, explica.
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“En internet,  
todos somos 
vulnerables. 

Absolutamente 
todos”

La suplantación de identidad en redes sociales con-
siste en apropiarse de la identificación de otra perso-
na (o empresa) con motivos malintencionados. Mu-
chas veces, el usuario no es consciente de que está 
siendo víctima de una suplantación de identidad. Por 
ello, la revista “Consumer” recomienda navegar cada 
cierto tiempo en las redes sociales para ver si hay infor-
mación que no nos encaja. Otra buena opción es crear 
alertas de Google, en las que incluir algunos datos co-
mo nuestro nombre y apellidos. Esta alarma nos avisa 
cada vez que se identifique un contenido nuevo en la 
red en el que aparezca alguna de estas referencias. 

En el caso de una suplantación de identidad, esta 
publicación recomienda documentar con pruebas lo 
ocurrido, recabar copias de los correos o mensajes con 
capturas de pantalla; denunciar (reportar) el perfil fal-
so a la red social; explicar a los contactos lo sucedido 
para evitar así que se conviertan en posibles víctimas, 
y denunciar los hechos ante la Policía. En caso de ro-
bo del perfil, es imprescindible contactar con la red so-

cial, acreditar nuestra identificación y solicitar que se 
cierre el perfil falso.  

A partir de la denuncia, se inicia el proceso judicial 
contra el infractor, que podrá ser por la vía civil o pe-
nal. La suplantación de identidad no está tipificada co-
mo delito en el Código Penal, aunque sí el delito de 
“usurpación de estado civil” (artículo 401), que conlle-
va penas de entre tres meses y tres años de prisión. En 
ocasiones, esa usurpación de estado civil puede corres-
ponderse con una suplantación de identidad en redes 
sociales. El Código Penal también recoge el delito de 
vulneración de la imagen, que puede aplicarse ante la 
creación de perfiles falsos o la difusión de imágenes 
de la víctima. También es posible condenar al delin-
cuente por un delito de descubrimiento y revelación 
de secretos, si el juez considera que ha desvelado cues-
tiones íntimas y personales de la víctima. En este caso 
las penas van de los dos a los cinco años de prisión. 
Asimismo, se puede iniciar un proceso civil por daños 
morales, según “Consumer”.

Penas de prisión por suplantación de identidad

★ No interaccionar con 
archivos adjuntos 
procedentes de correos 
sospechosos. 

★ Sistema operativo. 
Mantener el sistema operativo 
actualizado (software, 
antivirus...) y no descargar 
aplicaciones extrañas. 

★ Redes públicas. No 
conectarse redes públicas y, 
en su lugar, emplear una red 
privada virtual (VPN).  

★ Privacidad. Ajustar los 
perfiles en las redes sociales. 

★ Dispositivos extraíbles. 
Ser cautos a la hora de 
conectar dispositivos 
extraíbles (memorias USB, 
discos duros portátiles, 
tarjetas de memoria, CD...) a 
un equipo cuando provienen 
de terceros.  

★ Incidentes de seguridad. 
Avisar de los incidentes de 
seguridad. 

★ Rastreo. Hay que tener en 
cuenta que los móviles 
pueden ser rastreados incluso 
cuando están apagados. 

★ ‘Plugins’. Mantener todos 
los plugins (complementos 
que añaden funcionalidades 
extra o mejoras a los 
programas) y extensiones del 
navegador actualizados. 

★ Contraseñas. Usar 
contraseñas complejas y 
únicas. Las contraseñas largas 
son más seguras que una 
corta. No incluir datos 
personales en ellas. 

★ Borrado seguro. Eliminar 
documentación sensible de 
los dispositivos mediante 
herramientas de borrado 
seguro.

DECÁLOGO DE SEGURIDAD

Faro de Vigo 
28.01.2024

FERNANDO SUÁREZ PRESIDENTE DO COLEXIO PROFESIONAL DE ENXEÑERÍA EN INFORMÁTICA

Erradicar o estereotipo de «frikis e asociais» é un dos obxectivos do sector

Romper estereotipos e as escu-
sas de «erros informáticos» que 
o único que fan é transmitir unha 
imaxe irreal das persoas que fan 
da enxeñería informática o seu 
traballo é un dos múltiples retos 
do Colexio Profesional de Enxe-
ñería en Informática de Galicia 
(CPEIG), que ten outro manda-
to máis a Fernando Suárez co-
mo presidente dun colectivo que 
aínda ten no seu debe o recoñe-
cemento da súa categoría profe-
sional. E iso que, segundo a súa 
opinión, a informática está a vi-
vir «un momento moi ilusionan-
te, e cando o vexamos en pers-
pectiva darémonos de conta de 
que estamos a cambiar o mundo 
dende a tecnoloxía».
—Quere desterrar a imaxe de 
rariños que se lle colga aos infor-
máticos. Defíname entón como 
ve vostede a súa profesión.
—A pesares da fama que te-
mos de frikis e asociais, somos 
a profesión máis social que exis-
te porque temos que entender-
nos con todas as demais. Xorna-
lismo, educación, xustiza..., en to-
das hai unha compoñente infor-
mática, e temos que entender a 
todos eses profesionais para dar 
resposta ás súas demandas. E por 
iso adquirimos esa capacidade 
de poñernos na pel dos que es-
tán enfronte de nós para saber o 
que queren e como levalo a cabo.
—Di que teñen fama de asociais, 
pero poucas profesións teñen 
tanto intrusionismo como a súa...
—Combater o intrusionismo é 
un dos grandes obxectivos que 
temos en Galicia. Hai anos non 
había tantos profesionais como 
hoxe e segue habendo moitísima 
demanda que non dan cuberto 
nin facultades nin ciclos. No co-
lexio non queremos que todos os 
postos informáticos sexan ocupa-
dos por enxeñeiros, pero si que, 
en campos nos que tamén entra 
en xogo a seguridade física, a xu-
rídica e a das persoas, somos nós 
os que podemos garantir eses co-
ñecementos. Hai unha serie de 
perfís que entendemos que de-
ben ser liderados por titulados. 
Cando os profesionais están a fa-
cer uso de sistemas informáticos 
teñen que ter todas as garantías, 
e teñen que estar liderados por 
enxeñeiros informáticos.
—Cal é o maior risco que trae 
a informática e a tecnoloxía: os 
ciberataques, o ciberacoso ou 
as adicións aos dispositivos? 
—E difícil dicilo, depende do 
contexto. Cando pensamos nun 
ciberataque o facemos coa idea 

«Dixitalizar un libro non é o mellor xeito 
de aplicar a informática no ensino»

Fernando Suárez renovou como presidente do CPEIG. SANDRA ALONSO

EMMA ARAÚJO

SANTIAGO / LA VOZ

de danos económicos, que po-
den ser moi graves para unha em-
presa. Pero para as persoas in-
cluso é peor un dano moral, un 
ataque á nosa intimidade e ao 
que, a priori, non lle prestamos 
tanta atención, xa que protexe-
mos máis os nosos datos banca-
rios que os persoais. E se xa fala-
mos de sexting (envío de imaxes 
sexuais por móbil) ou grooming 
(adultos que buscan a confianza 
de menores con fins sexuais) es-
tá claro que é máis preocupante. 
Tamén os problemas que come-
zamos a ver co uso da tecnoloxía 
de xeito indiscriminado.
—Cita o problema do ciberacoso a 
menores nun momento de debate 

sobre o móbil nos colexios. Hai 
que poñer máis límites?
—Defendemos un uso sensible 
e precavido da tecnoloxía, pe-
ro non a prohibición, que non é 
a solución a estes problemas. O 
importante é que os rapaces te-
ñan un acompañamento no uso 
da tecnoloxía e non prohibir por-
que, ao final, chega un momen-
to no que é inevitable utilizala. 
A tecnoloxía é necesaria, e can-
to antes aprendamos a usala, me-
llor, porque a utilizaremos con 
máis sentido. É moito máis fá-
cil educar a un rapaz de 8 ou 10 
anos nun uso sensible da tecno-
loxía sabendo que o está facen-
do, e pedíndolle que a use en es-

pazos comúns da casa, que por 
exemplo cando ten 17 ou 18 anos, 
que xa teñen outra intimidade e o 
fan na súa habitación sen unhas 
pautas previas de conduta. Nese 
momento será máis difícil corri-
xir un mal comportamento.
—E cando pensa que sería bo 
introducir o ensino da informá-
tica nas aulas?
—Canto máis cedo mellor, do 
mesmo xeito que aprendemos 
matemáticas, física e lingua, por-
que a informática é absolutamen-
te transversal, non só unha ma-
teria para formar futuros enxe-
ñeiros informáticos. O que hai 
que introducir é a informática 
non só como materia, senón co-
mo ferramenta. O que estamos a 
facer moi mal é dixitalizar un li-
bro de papel e facer un PDF, iso 
non é o mellor xeito de introdu-
cir a tecnoloxía informática no 
ensino. Un termo que nos fixo 
moito dano é o de nativos dixi-
tais, os nenos non veñen apren-
didos, son orfos dixitais.
—Hai docentes suficientes e  
con formación para impartila?
—Dicía que canto antes se empece 
a estudala, mellor, sobre todo 
con profesionais. Moitas veces, 
a informática a imparte xente 
sen coñecemento e sen vocación, 
e así transmiten pouca ilusión. 
Un dos problemas está en que 
cando rematas os estudos de 
informática, e tamén antes, xa 
tes opcións de traballar, pero se 
queres enfocarte ao ensino tes que 
ter formación complementaria. 
Sería boa idea ter a posibilidade 
de que profesionais da informá-
tica  puidesen compaxinar a súa 
actividade co ensino.

Estudar informática é unha boa 
forma de garantir un posto de tra-
ballo, incluso antes de rematar a 
carreira ou o ciclo que se estude. 
Por iso Fernando Suárez insiste 
en que apostar por ela como al-
ternativa laboral é unha opción 
inmellorable para ter traballo.
—Estudar informática segue sen-
do unha aposta laboral segura?
—Sen dúbida. Por unha banda 
temos unha taxa de paro negativa, 
con moita máis oferta de profe-
sionais que demanda, e levamos 
moitos anos con esta tendencia. 
Ademais, a previsión a nivel eu-
ropeo é que isto continúe, sobre 
todo en materias nas que cada vez 
ten máis presenza a seguridade 
e a intelixencia artificial.

—E coas retribucións, Galicia é 
competitiva como para garantir 
que os profesionais queden aquí? 
—A nivel salarial, hai diferenzas 
entre Galicia con outras comu-
nidades e países. Aí si que non 
estamos a cubrir esas expecta-
tivas profesionais, pero, de to-
dos o xeitos, comparativamente 
con outras profesións estamos 
a niveis salariais razoables. O 
problema que hai cos salarios 
é que non son comparables cos 
doutras comunidades e países, 
por iso está o risco que temos 
coa fuga de talentos. Agora, a 
xente pode traballar desde Ga-
licia para outras compañías, e 
isto é un problema para as no-
sas empresas que buscan a súa 

internacionalización. Aínda que  
estes profesionais continúen a 
vivir en Galicia non participan 
na innovación do noso tecido 
produtivo.
—Como ve entón o sector empre-
sarial da informática en Galicia? 
—Que Galicia sexa potencia en 
materia informática é outro dos 
retos do colexio. Temos tres uni-
versidades con titulacións en in-
formática e unha Administración 
que, aínda que ten o hándicap do 
problema de acceso á función 
pública, si aposta pola moder-
nización. E temos empresas van-
gardistas no ámbito tecnolóxico, 
non só de informática, tamén co-
mo o téxtil, cun peso moi impor-
tante na innovación. 

«Temos unha taxa de paro negativa e a 
previsión en Europa é que isto continúe»

«Os sesgos
da intelixencia 
artificial pódense 
eliminar, os das 
persoas, non»

Fernando Suárez destaca de xeito 
especial o problema da brecha de 
xénero na informática: «Un dos 
grandes problemas que temos no 
sector é a falta de vocacións no 
ámbito feminino. Temos menos 
dun 15 % de mulleres estudan-
do Enxeñería Informática, esta-
mos perdendo moitísimo talen-
to, e iso pasa porque moitas ve-
ces non hai referentes, pero este 
é un problema que afecta a toda 
Europa». Tamén sinala o «reto de 
universalizar o acceso á tecnolo-
xía» sen deixar de lado o rápido 
que está a mudar todo. 
—É inevitable falar de intelixen-
cia artificial, estamos prepara-
dos para os cambios que veñen? 
—Non nos queda outra. A inteli-
xencia artificial vive un bum, pe-
ro chegou a mediados do século 
pasado. O que pasa é que agora 
entrou cunhas capacidades moi 
sorprendentes en ferramentas 
como a da linguaxe natural, que 
permiten facer accións que ata 
agora só as asimilabamos dende 
o lado humano. É un antes e un 
despois, pero eu creo que é al-
go propio da evolución da tec-
noloxía, temos que afacernos a 
cambios a unha velocidade ca-
da vez maior. E hai que traba-
llar para que Galicia sexa capaz 
de ser referente na creación de 
sistemas de IA. Non nos queda 
outra que vela como unha alia-
da, porque se non o facemos non 
imos aproveitar todas as súas ca-
pacidades. Gustaríame que sexa-
mos conscientes das súas posi-
bilidades para levar o seu uso a 
todos os ámbitos da nosa socie-
dade. A intelixencia artificial po-
de axilizar moitas cousas, e ten 
a vantaxe de que os sesgos que 
que ten son os que nós lle intro-
ducimos, e pódense eliminar, pe-
ro os sesgos das persoas non se 
poden corrixir.
—Esta velocidade tecnolóxica 
á que alude, como pode afec-
tar ás persoas maiores, que xa 
teñen moitos problemas coas 
tecnoloxías?
—Todo o que ten que ver con in-
ternet e os móbiles é moi recente.  
Hai un rango de idade no que a 
tecnoloxía xa lles colleu un pou-
co na fase final da súa etapa la-
boral. Non a necesitaron nunca 
e por iso non a perciben como 
unha necesidade cando a eles po-
deríalles aportar moitísimo valor 
no seu día a día. O problema é sa-
belos motivar, facerlles ver todo 
o que lles pode aportar con cou-
sas sinxelas, como pedir unha ci-
ta no médico, facer unha pequena 
compra ou unha videochamada 
para ver a un neto que está fóra. 
E pouco a pouco que vaian ven-
do as vantaxes. Se os abafamos 
imos ter problemas para que se 
acheguen á informática.
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Los ciberdelincuentes parecen ir 
siempre dos pasos por delante de 
los sistemas de ciberseguridad 
que se diseñan para proteger al 
usuario de campañas de phishing 
(suplantación de identidad) cada 
vez más sofisticadas y eficientes 
gracias a la Inteligencia Artificial 
(IA) generativa; el robo de datos; 
la ciberestafa y otros ciberdelitos. 
Por ello, los especialistas en infor-
mática no se cansan en insistir en 
la necesidad de concienciar a la 
población sobre la importancia 
que tiene sus datos personales y 
de formarla para que sepa cómo 
protegerlos ante posibles ciberata-
ques. Pero, ¿cómo proteger los datos 
que se facilitan a terceros?  

El ataque cibernético sufrido por 
el Consorcio Regional de Transpor-
tes de Madrid, con evidencias de la 
extracción de información de bases 
de datos de titulares de tarjetas de 
transporte público de la comuni-
dad madrileña con datos identifica-
tivos (nombre, apellidos, domicilio, 
correo electrónico, teléfono, locali-
dad y provincia, código postal, entre 
otros) y de ventas de títulos de trans-
porte, pone de manifiesto que los ci-
berdelincuentes siempre intentan 
encontrar una puerta por la que ac-
ceder a los datos de los usuarios.  

“Hemos de ser conscientes del 
valor que tienen nuestros datos y de 
que ese valor se puede traducir en 
dinero si se comercializan, por 
ejemplo, en la Deep Web”, recuerda 
Fernando Suárez, presidente del 
Consejo General de Colegios Pro-

fesionales de Ingeniería Informáti-
ca (CCII) de España y del órgano 
colegial gallego, para quien este ci-
berataque constata la vulnerabili-
dad de particulares, corporaciones 
y organismos públicos ante los ci-
berdelincuentes, que también se 
han atrevido con gigantes como 
Google. El buscador desveló que en 
2023 sufrió y repelió el mayor ata-
que de denegación de servi-
cio distribuido (DDoS) 
jamás registrado hasta 
la fecha. Diez años 
antes, Yahoo sufrió 
un robo de datos 
que afectó a cerca 
de 3.000 millones de 
cuentas y en 2018, un 
ataque informático a 
Facebook dejó al descu-
bierto datos de 50 mi-
llones de cuentas en 
la red social. 

“Creo que no 
hay que demoni-
zar a las entida-
des públicas por 
algo así, sino que 
debemos darnos 
cuenta de que hoy en 
día están tan expuestas o 
más que otras organizacio-
nes. Hay multitud de motivaciones 
para estos ataques y no cabe duda 
de que, por el volumen de informa-
ción o la repercusión mediática del 
ataque, las administraciones públi-
cas son muy atractivas para los ci-
berdelincuentes”, opina. 

En cualquier caso, los ciberata-
ques a organismos públicos que 
manejan millones de datos de usua-
rios despiertan un sinfín de pregun-

tas y dudas: ¿Qué persiguen los ci-
bercriminales con este tipo de cibe-
rataques? ¿Qué usos pueden hacer 
de los datos extraídos? ¿Tenemos 
los ciudadanos que preocuparnos? 
¿Es posible que con esta informa-
ción suplanten nuestra identidad y 
realicen transacciones en nuestro 
nombre? ¿Cómo proteger los datos 
que facilitamos a comercios, ban-

cos y entidades públicas? ¿Se 
pueden exigir responsabi-

lidades? 
Empezando por la 

última cuestión, Suá-
rez sostiene que po-
dría haber responsa-
bilidad en el robo de 

datos en el caso de 
que no se hubieran to-

maron las medidas oportu-
nas o si no se hubiera 

cumplido con el pla-
zo de comunica-
ción del ataque. “Pe-
ro, personalmente, 
creo que lo que de-
bemos hacer es 

aprovechar casos 
como éste para que 

todos, administracio-
nes, profesionales del sec-

tor y usuarios a todos los nive-
les, tomemos conciencia y aplique-
mos todas las medidas que están en 
nuestra mano para intentan evitar 
que se repitan”, manifiesta. 

El ciberataque a una empresa o 
entidad ajena escapa del control 
del titular de los datos, aunque sí se 
puede intentar reducir los daños an-
te una eventual incursión delictiva 
minimizando el conjunto de datos 
que se ceden e intentando identifi-

car aquellas empresas que transmi-
ten confianza en el acceso a los da-
tos de otras que no, aunque esto, re-
conoce Suárez, tampoco es una ga-
rantía absoluta. “Los ciudadanos te-
nemos que ocuparnos y ser cons-
cientes de proteger esta informa-
ción, aunque no siempre la 
responsabilidad sea nuestra, como 
en el caso del consorcio, donde la 
protección de la información no es-
taba bajo nuestra responsabilidad. 
Aunque en este caso, la responsa-
bilidad trasciende a los usuarios 
afectados, muchas veces cedemos 
datos e información a sitios donde 
ya se percibe que la seguridad no es 
la que debiera”, dice. 

En cuanto a qué buscan los ci-
berdelincuentes por medio de estos 
ataques, las motivaciones son vario-
pintas, al igual que lo es la tipología 
de los delitos. “Pueden ser desde in-
tereses monetarios, por ejemplo, por 
la venta de datos personales que 
pueden ser usados por terceros pa-
ra ataques tipo phishing o, en caso 
de ataques tipo ransomware, pidien-
do un rescate para volver a hacer 
accesibles los datos y permitir la 
continuidad del negocio; el despres-
tigio de la entidad o empresa ataca-
da, mermando su imagen; la ven-
ganza de empleados descontentos, 
y hacktivistas...”, dice.  

Suárez reconoce que el alcance 
de las consecuencias de un cibera-
taque que afecta a millones de 
usuarios es difícil de saber. Por ello, 
ante este tipo de incursiones, reco-
mienda actualizar las contraseñas 
en los distintos servicios e, incluso, 
optar por opciones como el doble 
factor de autentificación, eligien-
do dos de tres elementos del gru-
po ‘algo que soy’ (biometría), ‘al-
go que tengo’ (un token) y ‘algo 
que sé’ (contraseña). “En este sen-
tido, también es importante la nor-
mativa que, ante filtraciones de in-
formación, obliga a notificar a los 
posibles afectados, de modo que, 
si estamos en esta circunstancia, 
recomendamos incrementar si ca-
be, nuestras precauciones”, añade 
el informático gallego.

A CORUÑA
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El ataque cibernético al consorcio de transporte madrileño 
vuelve a evidenciar la vulnerabilidad de los organismos públicos

Millones de datos robados 
en un solo ‘ciberataque’

Comienza la cuenta atrás pa-
ra la ‘puesta en marcha’ de La má-
quina del buen rollo. El tercer y es-
perado nuevo LP de The Rapants 
ya tiene fecha de lanzamiento, el 
jueves 14 de marzo. El disco, “más 
tranqui pero más cañero que los 
anteriores”, y del que el grupo 
destaca la producción y su soni-
do, “muy próximo a lo que el pú-
blico puede escuchar en direc-
to”, estará disponible tanto en las 
principales plataformas digitales 
como en formato físico. 

La máquina del buen rollo es 
la nueva creación de Matías, Sa-
mu, Xanma y Xaquín, el cuarteto 
muradán que firma algunos de 
los temas más bailados del pa-
sado verano, como La favorita o 
El Avión. Este mes de marzo pu-
blica su nuevo trabajo discográ-
fico, del que ya se conocen los 
dos primeros avances: Blaster 
W4u, y Rue Franklin.  En tan sólo 
quince días, se podrán escuchar 
las otras siete canciones que 
completan el álbum.

A CORUÑA
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La banda gallega 
The Rapants 
lanzará su  
tercer disco  
el 14 de marzo

El Festival O Son do Camiño 
sacará a la venta una nueva tan-
da de abonos para su edición de 
2024 (que será la quinta, y se ce-
lebrará los días 20 y 31 de mayo 
y 1 de junio) el próximo miérco-
les, 6 de marzo, a las 13.00 horas. 
Se podrán comprar a través de 
su página web. 

La primera oleada de pases, 
la más numerosa (unas 30.000 
entradas), liberada el 8 de no-
viembre del pasado año —con 
unos precios que oscilaron entre 
los 79 y los 209 euros—, se ago-
tó en apenas dos horas. Dato do-
blemente meritorio si se tiene en 
cuenta que ni siquiera se había 
confirmado el panel de artistas. 

En total, se subirán a los esce-
narios del santiagués Monte do 
Gozo 48 artistas. Entre los platos 
fuertes estarán Green Day, J Bal-
vin, Pet Shop Boys, Thirty Seconds 
to Mars o Melendi. El año pasa-
do, se congregó a unas 42.000 
personas por día.  

A CORUÑA
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Se liberarán a través 
de la página web  
del festival, a partir  
de las 13.00 horas

O Son do Camiño 
sacará a la venta 
una nueva tanda 
limitada de abonos 
el 6 de marzo

FERNANDO SUÁREZ 
PDTE. INFORMÁTICOS 

Estos casos deben 
servir para tomar 

medidas para 
evitar que se 

repitan

Un hombre, delante de un   ordenador portátil. // Freepik 
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Dice que existe un gran desconocimiento 
sobre lo que es la ingeniería informática

Susana Ladra también es graduada en Matemáticas. ángel manso

A Susana Ladra González (San-
tiago, 1984) le apasionaban las 
matemáticas de pequeña. Y se 
graduó en la especialidad. Pe-
ro como segunda opción, por-
que enfocó su carrera profesio-
nal en Ingeniería Informática, de 
la que es doctora. Profesora de 
Lenguajes y Sistemas Informáti-
cos en la UDC, coordinadora del 
programa STEMbach dedicada 
a fomentar el talento femenino 
en las carreras STEM y vicepre-
sidenta del Colegio Profesional 
de Ingeniería en Informática de 
Galicia (Cpeig), participó este 
jueves en el Museo Nacional de 
Ciencia y Tecnología (Muncyt) 
en una serie de charlas para visi-
bilizar el papel de las mujeres en 
inteligencia artificial con motivo 
del Día Internacional de la Mu-
jer y la Niña en la Ciencia, que se 
conmemora este domingo.
—Usted es doctora en Ingeniería 
Informática y titulada en mate-
máticas. Una rareza.
—Yo hice Informática, pero en 
segundo de carrera la simultaneé 
con Matemáticas. En la familia 
me hacían la broma de que Infor-
mática era un hobby y que tenía 
que hacer una carrera de verdad. 
Pero hoy en día ya no hay duda 
de que la informática es una ca-
rrera de verdad, que está presen-
te en todos los ámbitos de la so-
ciedad y que es importantísima. 

«Hay más mujeres en 
inteligencia artificial 
porque ven que mejora 
la vida de las personas»

r. romar

redacción / la voz

susana ladra ingeniera informática

jorar la vida de las personas, pa-
ra diagnósticos clínicos, para fa-
cilitar la accesibilidad a perso-
nas con diversidad funcional… 
Lo que es la aplicación social, el 
uso que se da a la tecnología, es 
lo que atrae más a las mujeres.
—Y en Informática. ¿Influye en el 
estereotipo asociado a los frikis 
en la baja matriculación o ya es 
algo superado?
—Sí influye, pero fundamental-
mente yo creo que hay un desco-
nocimiento tremendo de lo que 
hace una persona que se dedica 
a la Informática. Entre el desco-
nocimiento y el estereotipo, pues 
piensas que la informática es ca-
charrear y que vas a estar ence-
rrado. Pero realmente es todo lo 
contrario, porque tienes que estar 
abierto a las necesidades de la so-
ciedad. Es una profesión totalmen-
te social, empática, que recoge las 
necesidades y que ofrece solucio-
nes. Es todo lo contrario a lo que 
se muestra en películas, en que se 
ve a un programador encerrado en 
su habitación programando solo. 
—en su charla en el muncyt de-
cía que ChatgPT ha maravillado 
al mundo. ¿Por qué?
—ChatGPT ha democratizado la 
inteligencia artificial. Desde el 
punto de vista científico ha asom-

brado incluso a los propios in-
vestigadores del área concreta 
de lenguaje natural. Lo que hace 
es generar texto pensando cuál 
sería la palabra más probable a 
continuación. Pero que un siste-
ma diseñado para eso, para que 
te prediga cuál es la siguiente pa-
labra más probable, sea capaz de 
entender el contexto que le has 
dado, que sea capaz incluso de 
hacer análisis más complejos de 
sentimientos, para lo que no es-
taba entrenado, pues es realmen-
te sorprendente. Esta capacidad 
emergió de forma inesperada, 
por eso maravilló a la sociedad.
—¿sería posible un ChatgPT en 
galicia?
—ChatGPT solo se pudo hacer 
gracias a la colaboración con Mi-
crosoft y a poder acceder a sus re-
cursos y máquinas. Entrenar un 
sistema como ChatGPT en un or-
denador convencional te lleva 300 
años. En Galicia, el sistema públi-
co no tiene la infraestructura su-
ficiente para generar un sistema 
tan potente que usa miles de mi-
llones de parámetros. Por capaci-
dades de conocimiento científico 
nos podríamos aproximar, porque 
aquí tenemos gente potentísima en 
lenguaje natural, pero aquí no te-
nemos esa capacidad de recursos.

—Pero son dos carreras que se 
les resisten a las mujeres.
—Eso sí. Y el caso de las Ma-
temáticas es aún más curioso, 
porque cuando yo empecé había 
más o menos paridad porque se 
asociaba mucho a la docencia. Pero 
ahora que los egresados tienen 
tanto tirón para los ámbitos más 
tecnológicos, como el big data, la 
ciencia de datos o la inteligencia 
artificial, y que los reclaman las 
empresas, pues vuelve a bajar el 
porcentaje de mujeres. 
—¿la inteligencia artificial atrae 
más a las mujeres hacia las ca-
rreras científicas?
—Es curioso que ahora, por ejem-
plo, en el grado en Inteligencia Ar-
tificial el porcentaje de mujeres 
que se apuntan es mucho mayor 
que en Informática, cuando real-
mente ya se podía estudiar inteli-
gencia artificial en Informática. Pe-
ro el nombre no atraía a la gente.
—¿solo por el nombre?
—Sí, pero esto no es nuevo, por-
que en Estados Unidos ya hay es-
tudios en los que se ve que solo 
por cambiar el nombre de la ca-
rrera o de la asignatura, aunque 
el contenido sea el mismo, au-
menta el porcentaje de mujeres 
matriculadas de forma increíble. 
—¿Que en galicia haya varias 
mujeres referentes en Ia no ha 
influido también en este hecho?
—Sí, claro que influye. Pero tam-
bién influye el hecho de que se 
le ve la aplicabilidad, saber que 
la IA se puede aplicar para me-

Los centros de 
investigación de 
Galicia celebran el 
Día de la Mujer y la 
Niña en la Ciencia

Los principales centros de inves-
tigación de Galicia conmemoran 
entre ayer y hoy el Día Interna-
cional de la Mujer y la Niña en 
la Ciencia con una serie de ac-
tos que, en algunos casos, se ex-
tienden incluso hasta la sema-
na que viene. Entre los que de-
penden del CSIC, en la Unidad 
de Cultura Científica (UCC) es-
tán saliendo a las calles de San-
tiago para retar a los transeúntes 
a que citen nombres de científi-
cas más allá de Marie Curie, Mar-
garita Salas o Rosalind Franklin. 
Y en el Instituto de Ciencias del 
Patrimonio (Incipit) desarrollan 
hoy un diálogo entre alumnas del 
Xelmírez II y el IES de Brión con 
las investigadoras del centro.

El Museo Nacional de Ciencia 
y Tecnología (Muncyt) de A Co-
ruña acogerá a partir de las diez 
de la mañana un encuentro pen-
sado para fomentar las vocacio-
nes STEM (Ciencia, Tecnología 
y Matemáticas en conexión con 
las Artes y las Humanidades) en-
tre un centenar de estudiantes de 
ESO y Bachillerato. Participarán 
la Ministra de Ciencia, Diana Mo-
rant; la de educación, Pilar Ale-
gría, y la alcaldesa de A Coruña, 
Inés Rey, con la investigadora y 
astronauta leonesa Sara García 
como invitada estelar.

El Centro Singular de Investi-
gación en Medicina Molecular e 
Enfermidades Crónicas (Cimus) 
de la USC planteó ayer, en cola-
boración con la Asociación Espa-
ñola contra el Cáncer de Santia-
go, el ciclo de talleres Ciencia Vi-
va, con sesiones prácticas sobre 
extracción de ADN, nutrición, 
autismo, salud cardíaca... Estaba 
destinado al alumnado de entre 
7 y 11 años. Una de las sesiones 
consistía en identificar a muje-
res científicas famosas.

La noticia de que el rey Carlos III 
tiene «una forma de cáncer» ha 
sorprendido a más de uno. ¿La 
razón? Pese a su edad, 75 años, el 
monarca tiene unos hábitos muy 
saludables, entre los cuales des-
tacan una rutina diaria de ejer-
cicios y una dieta basada en ali-
mentos orgánicos y donde las 
carnes roja y blanca están res-
tringidas a solo unos días a la se-
mana. Sin embargo, una revisión 
del historial médico de su fami-
lia lo colocaba entre la población 
de riesgo.

En las últimas décadas, al me-
nos seis miembros de la dinas-

tía Windsor han padecido algún 
tipo de cáncer. El primer caso 
del que se tiene conocimiento es 
el de la princesa Victoria (1841-
1901), la hija mayor de la célebre 
reina del mismo nombre y del 
príncipe alemán Alberto de Sa-
jonia-Coburgo y Gotha. La mu-
jer, que fue fugazmente reina de 
Prusia y emperatriz de Alemania 
—hasta que su marido Federico 
III murió de cáncer de laringe en 
1888, apenas meses después de 
su coronación—, murió en 1901 
debido a un cáncer de mama.

El hermano de Victoria, el rey 
Eduardo VII (1841-1910), también 
sufrió un carcinoma basocelular, 
que es un tipo de cáncer de piel. 
En 1907 al monarca le extirparon 

un tumor cerca de la nariz y fue 
tratado con radio. No obstante, 
el soberano, que era un fumador 
empedernido, falleció tres años 
después tras sufrir bronquitis y 
una serie de infartos.

Los casos más recientes

El abuelo del actual monarca, 
Jorge VI (1895-1952), también ba-
talló con un cáncer. Al sobera-
no, cuya adicción por el tabaco 
se agravó durante la Segunda 
Guerra Mundial, le detectaron 
un tumor maligno en el pulmón 
izquierdo, que le fue extirpado 
en septiembre de 1951. Seis me-
ses después, el 6 de febrero, el 
rey expiró mientras dormía en 
la residencia privada de San-

dringham (a 180 kilómetros al 
norte de Londres).

La esposa de Jorge VI, Isabel, la 
recordada reina madre, también 
padeció cáncer de colon, por lo 
cual una sección de esta parte 
del intestino le fue removida en 
1966; y luego en 1984 le fue ex-
tirpado otro tumor de un seno. 
Sin embargo, esto se conoció en 
el 2009, siete años después de su 
muerte a los 101 años, gracias a 
una biografía no oficial.

Y, por último, el tío abuelo de 
Carlos III, Eduardo VIII (1894-
1972), quien en 1936 abdicó al tro-
no para casarse con la divorcia-
da estadounidense Wallis Simp-
sons, murió en 1972 de cáncer de 
laringe. Al igual que su abuelo 

y hermano menor, el duque de 
Windsor era un ávido fumador.

Mientras Carlos III sigue re-
cluido en Sandringham, los de-
más miembros de la familia real 
continúan sus labores. Este jue-
ves, la hermana del rey, la prin-
cesa Ana, encabezó otro acto y 
la prensa anunció que el duque 
de Edimburgo, Eduardo, el me-
nor de todos los hijos de la fa-
llecida Isabel II, asumirá algunos 
actos oficiales, luego de pasar las 
últimas semanas en Sudáfrica.

En miércoles, el soberano pu-
blicó un comunicado felicitando 
a la isla caribeña de Granada por 
el 50 aniversario de su indepen-
dencia y lamentó no poder estar 
allí para los festejos.

El cáncer, un enemigo conocido para la casa real británica
juan francisco alonso
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Cada viernes desde el 23 de febre-
ro al 3 de mayo , el campus de Ouren-
se acogerá la celebración de una 
nueva edición del curso del Módu-
lo Jean Monnet sobre el Pacto Verde 
Europeo. El objetivo de esta iniciativa 
es dar a conocer y fomentar el deba-
te sobre la política y el derecho am-
biental de la Unión Europea en el 
marco de este documento, que guia-
rá la acción ambiental en el ámbito 
europeo en los próximos años. A lo 
largo de diez sesiones, profesorado 
de distintas universidades españolas, 
especialistas en las respectivas ma-
terias tratadas, analizarán sus princi-
pales contenidos. 

La actividad “O Pacto Verde Euro-
peo. Análise e perspectivas”, de 40 ho-
ras de duración, está coordinada por 
Laura Movilla, profesora de Derecho 
Internacional Público y Relaciones 
Internacionales de la Universidad de 
Vigo e investigadora del grupo ME-
DEA-Iuris. Forma parte de las accio-
nes del Módulo Jean Monnet The Eu-
ropean Green Deal. Analysis and in-
sights (GREENDEAL+A+I), coordina-
do por la misma profesora. Esta edi-
ción es la tercera y última acción for-
mativa de este módulo, que finaliza 
su actividad este año. 

El Pacto Verde Europeo adoptado 
en 2019, explican desde la organiza-
ción del módulo, representa “una nue-
va y ambiciosa estrategia de creci-

miento que pretende transformar la 
UE en una sociedad justa y próspera, 
con una economía moderna, eficien-
te en el uso de los recursos y compe-

titiva, en la que no existan emisiones 
netas de gases de efecto invernadero 
en 2050 y en la que el crecimiento 
económico esté disociado del uso de 

los recursos”. También pretende pro-
teger, conservar y mejorar el capital 
natural de la UE, y proteger la salud 
y el bienestar de la ciudadanía de los 
riesgos e impactos relacionados con 
el medio ambiente, apostando por 
una transición “justa e inclusiva”.  

A lo largo de las diez sesiones, es-
pecialistas de las universidades de Vi-
go, Murcia, Valladolid y Universitat de 
Barcelona abarcarán temas que van 
desde la introducción a la agenda 
global de medio ambiente y la soste-
nibilidad hasta la UE como líder am-
biental global, pasando por aspectos 
como la protección y conservación 
de la biodiversidad, la agricultura y el 
sistema alimentario, las energías lim-
pias y movilidad o la lucha contra la 
contaminación y el fomento de la 
economía circular. 

El curso está abierto a la participa-
ción del público general, aunque es 
de especial interés para alumnado 
de titulaciones como Derecho, Rela-
ciones Internacionales y Ciencias 
Ambientales y para profesionales del 
ámbito jurídico y ambiental. La ins-
cripción gratuita está abierta hasta el 
21 de febrero, y hay disponibles 45 
plazas para la modalidad presencial 
(obligatoria para el alumnado del 
campus de Ourense) y 45 para la mo-
dalidad en línea, a través del Campus 
Remoto de la UVigo.

OURENSE

REDACCIÓN

Una de las actividades del curso en una edición anterior.  // FdV

 Se desarrollará en 10 sesiones desde el 23 de marzo al 3 de mayo   
 Participará profesorado experto de varias universidades españolas

El campus acogerá la tercera edición del curso 
Jean Monnet sobre el Pacto Verde Europeo

Pedro Rey Anca, natural de Fe-
rrol y estudiante de Segundo de Ba-
chillerato en el IES Saturnino Mon-
tojo de la ciudad departamental lo-
gró este sábado el primer puesto en 
la olimpiada informática gallega, 
celebrada en el campus universi-
tario de Ourense. Hugo Domínguez 
Conde, natural de Vedra y estudian-
te de Primero de Bachillerato en el 
colegio Manuel Peleteiro, de Santia-
go de Compostela, consiguió la se-
gunda puntuación más alta. En el 
certamen gallego, desarrollado ayer 
en la Escuela Superior de Ingenie-
ría Informática, participaron un to-
tal de 26 estudiantes de ESO, Bachi-
llerato y Formación Profesional de 
grado medio, con edades entre los 
15 y 18 años, venidos de distintas 
partes de la comunidad. Pedro Rey 
y Hugo Domínguez representarán a 
Galicia en la olimpiada informática 
nacional, que tendrá lugar en Sevi-
lla entre el 15 y 17 de marzo. Será la 
vigésimo octava edición. 

La olimpiada informática galle-
ga fue organizada por el Colegio 
Profesional de Ingeniería en Infor-
mática de Galicia (CPEIG), en cola-
boración con las tres universidades 
del sistema público de la comuni-
dad, y con el Centro de Investiga-
ción en Tecnoloxías da Informa-
ción e as Comunicacións (CITIC), 
de la Universidad de A Coruña. 

Los 26 participantes en la prue-
ba de la comunidad pertenecen a 
quince centros educativos y residen 
en distintos puntos de la geografía 
gallega: cuatro en A Coruña, dos en 
Vigo, uno en Ribeira, uno en Ames, 
cinco en Santiago, dos en Brión, 
uno en Negreira, uno en Narón, dos 

en O Barco de Valdeorras, uno en 
Teo, uno en Burela, otro en Ferrol, 
uno en O Porriño, uno en Vedra y 
otro en Allariz. 

La clasificación final de la olim-
piada informática gallega dejó a Pe-
dro Rey Anca en primer lugar y a 
Hugo Domínguez en el segundo. A 
su participación en la prueba na-
cional suman un premio de 400 y 
300 euros, respectivamente. 

El tercer clasificado fue Juan Pa-
blo Pardo Pérez, que cursa Segun-
do de Bachillerato en el colegio 
compostelano Manuel Peleteiro. Re-
cibe 250 euros. Doscientos le co-
rresponden al cuarto clasificado, 
Hugo Gorgojo Basanta, un alumno 
de Primero de Bachillerato del IES 
Perdouro de Burela. El vigués Mi-
guel Pérez Barreiro, estudiante de 
Cuarto de la ESO del IES Politécni-
co de Vigo, quedó en quinta posi-
ción, al igual que Isabel Villar Gar-
cía, del colegio Peleteiro, una estu-
diante de Segundo de Bachillera-
to que suma 200 euros de su clasifi-
cación –al igual que Miguel Pérez– 
y otros 150 euros por ser la mujer 
que obtuvo la mejor puntuación. El 
vigués Miguel Pérez también recibe 
un ingreso extra en otra categoría la 
de mejor estudiante de la ESO, que 
le reporta otros 150 euros. 

La cita internacional, Egipto  
La vigésimo octava olimpiada in-

formática española, en la que Pedro 
Rey Anca y Hugo Domínguez Con-
de representarán a Galicia, se cele-
brará en la Escuela Técnica Supe-
rior de Ingeniería Informática de la 
Universidad de Sevilla. Los alumnos 
más brillantes que resulten ganado-
res en esa prueba a nivel nacional 
podrán participar en la trigésimo 
sexta olimpiada internacional de 
informática, una cita de los mejores 
talentos a nivel mundial que tendrá 
lugar en Egipto en septiembre.

OURENSE

J. F.

En el imagen superior, una foto 
de grupo de los estudiantes que 

participaron en la olimpiada 
informática gallega, en Ourense. 
En la imagen inferior, en el aula 

realizando el examen.  // Iñaki Osorio

Estos dos estudiantes de Bachillerato de Ferrol y Santiago representarán a la comunidad en 
la prueba nacional  Veintiséis jóvenes participaron ayer en Ourense en el certamen gallego

Pedro Rey y Hugo Domínguez, los mejores 
de Galicia en la olimpiada informática

Faro de Vigo. 
Ourense 
04.02.2024
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31La tecnología avanza a un ritmo im-
parable. En los últimos tiempos mu-
cho se ha hablado de nuevas invencio-
nes capaces de mejorar nuestro día 
a día, una de ellas es el Internet de las 
cosas, una auténtica revolución que 
hoy vive su día internacional. Sin em-
bargo, a pesar de los beneficios que 
pueda repercutir en la sociedad, el 
presidente del Colexio Profesional de 
Enxeñaría en Informática de Galicia, 
Fernando Suárez [Ferrol, 1973],  ad-
vierte que entraña ciertos riesgos que 
pueden exponer nuestra privacidad.  

— Para todos aquellos que todavía 
no hayan oído hablar del Internet de 
las cosas, ¿de qué se trata? ― Es la capacidad de conexión de 

distintos elementos a la red, de distin-
tos elementos de todo tipo y cada vez 
más presentes en nuestra vida que 
van desde dispositivos, sensores que 
pueda haber en ciudades hasta ele-
mentos de uso cotidiano como puede 
ser toda la domótica de una casa: per-
sianas, sensores de temperatura, cá-
maras de vigilancia... Esto genera una 
cantidad de datos enorme y, con esos 
datos, podemos generar información, 
pero a su vez también tenemos que 
proteger no solo esta información, es-
tos datos, sino los propios dispositivos. — Es decir, que podemos encen-

der el horno sin tocarlo como siem-
pre se ha hecho. ― Sí. Podemos hacer muchísimas 

cosas. Un poco lo que se dice, para que 
la gente lo entienda, la parte más del 
hogar, de esa domótica, lo que nos 
permite es, sin prácticamente tener 
que hacer ningún tipo de interacción, 
que se sepa dónde estamos cuando 
nos dirigimos a casa y que al llegar, 
por ejemplo, tengamos nuestro hogar 
a una temperatura adecuada, que 
tengamos el horno precalentado, o, 
incluso, por lo que se suele hablar, de 
que la nevera pueda “hacer la compra 
sin prácticamente nuestra interac-
ción”, pero va mucho más allá de to-
do eso. Estamos viendo las ciudades 
inteligentes y cómo cada vez hay más 
sensores. Esto cada vez se percibe 
también como miedos, sin embargo, 
lo que pretendemos es transmitir 
confianza en que generar informa-
ción y conocimiento con todos esos 
datos puede o debe también de re-
dundar en una mejor calidad de vi-
da de todos nosotros. — Es innegable que vamos hacia 

un mundo cada vez más conectado. ― ¡Sin duda! A todos los niveles: la-

borales, sociales, de ocio, de sanidad, 
de educación... Lo que tenemos es que 
sacar el mejor rendimiento de toda la 
tecnología que tenemos a nuestra dis-
posición y esto pasa por hacerla pen-
sando en las personas, poniendo al ser 
humano en el centro, y, sobre todo, 
desde un punto de vista en que prime-
mos la privacidad y la seguridad. — ¿El Internet de las cosas es el fu-

turo o ya es el presente?  ― Me atrevería a decir que es el 
presente. Ahora bien, es cierto que, así 
como es el presente, también es el fu-
turo, porque cada vez tendremos más 
sensores, más datos, más informa-
ción... Tendremos más capacidad de 
procesamiento con herramientas o 
con tecnologías, como es el Big Data, 
como es la Inteligencia Artificial, que 
nos permitirán mejorar esa calidad 
de vida de todos nosotros. Hace no 
mucho, uno de los elementos del In-
ternet de las cosas que más auge tu-
vo fueron los relojes inteligentes, las 
pulseras de actividad. Eso es un ca-so claro de cómo generamos infor-mación de nuestra actividad física, incluso nuestra actividad fisiológi-ca, y como eso supone una pre-vención de cierto tipo de enfer-medades o una mejora de nues-tra actividad física. Esto no está si-no empezando, porque no podemos negar que ya está bas-tante afianzado entre nosotros, pe-ro sin duda tiene una capacidad de 

crecimiento y de mejora bastante im-
portante. 

— ¿Cambiará nuestras vidas? ― La tecnología ya ha cambiado 
nuestras vidas, no cabe duda. Hay dos 
frases que me gustan mucho. Una es 
que “no estamos en una época de cam-bios, sino en un cam-bio de era de la mano de la tecnología” y luego que “vivimos una auténtica revolu-ción” y que, a diferen-cia de las evoluciones, en la revolución no cambian las respues-tas sino las pregun-

tas. Lo que tenemos que mejorar es 
esa capacidad de cómo podemos ges-
tionar la tecnología para que nuestra 
vida sea mejor. Lo más importante 
es que veamos la tecnología co-mo un alia-do, como una herra-

mienta fo-
calizada en 
esa calidad 
de vida de las personas, a todos los ni-veles. Como de-cía, en sanidad no cabe 

ninguna duda que el Internet de las 
cosas nos aporta muchísimo valor, pe-
ro también en muchos otros aspectos 
de nuestra vida, como puede ser, por 
ejemplo, el vehículo inteligente, que, 
sin duda, no solo está a punto de lle-
gar. Cada vez tenemos más capacida-
des de cierta autonomía en los vehí-
culos y aportará muchísima seguri-
dad, porque al final, gran parte de los 
accidentes de tráfico son por culpa de 
las personas por distracciones, exce-
sos de velocidad o, incluso, conducir 
en estado de ebriedad. Una tecnolo-
gía nunca va a incurrir en esto, y eso 
es gracias a esa capacidad de gene-rar datos. 

— Mucho se habla ahora de que la Inte-ligencia Artificial destruirá muchos empleos. ¿Existe el mismo riesgo con el Internet de las cosas?  
― La Inteli-gencia Artificial es una evolución más y al final es un facilitador. De-saparecerán cier-tos puestos de tra-bajo porque real-mente no serán ne-cesarios, como ha pasado en todas las evoluciones de la mano cualquier tipo de tec-nología, pero no será la Inteligencia Artifi-cial quien sustituya a las personas, se-rán las personas personas capa-ces de sacarle el máximo ren-dimiento. Al fi-nal esto es un compendio de ele-mentos y de factores que no necesaria-mente tenemos que ver de forma aislada. Por ejemplo, todo lo que es generación de 

datos con estos dispositivos de Inter-
net de las cosas podrán aprovecharse 
mejor usando estas tecnologías como 
la Inteligencia Artificial. — Según los últimos datos, un 40% 

de la población mundial está conec-
tada generando datos y se estima que 
en 2025 habrá más de 100 millones de 
dispositivos conectados al Internet de 
las cosas. ¿Nuestros datos corren pe-
ligro? ¿Es seguro?  ― Esto es como todo, depende 

mucho de nosotros mismos, de que 
seamos conscientes de que nuestros 
datos de carácter personal tienen 
muchísimo valor. Y al final, tenemos 
que proteger estos datos de carác-
ter personal. Ahí todos tenemos res-
ponsabilidad, tanto los tecnólogos, 
las empresas que hacen publicidad 
y aportan servicios, las administra-
ciones públicas, pero también los 
usuarios, los usuarios desde muchos 
puntos de vista, no solo a la hora de 
uso responsable de estos datos y de 
cómo los cedemos, sino también de 
la herramienta que compremos. No 
es lo mismo comprar una cámara de 
videovigilancia de un fabricante co-
nocido que comprarlo a un fabrican-
te de una procedencia desconocida 
y que no sabemos dónde pueden ir 
a parar esos datos. Hemos visto ca-
sos preocupantes hasta en juguetes 
infantiles. Si somos precavidos en la 
gestión de nuestros datos y en su 
manipulación podemos tener cier-
ta seguridad y confianza, pero, insis-
to, también tenemos que ser cons-
cientes de a quién se los cedemos y 
limitar su uso, saber los derechos de 
los que disponemos con estos datos 
para, en un momento dado, si nos 
vemos amenazados en nuestra pri-
vacidad, poder limitar el uso de esos 
datos.  

— Por último, ¿qué nos depara el 
futuro?  
― Hacer previsiones de futuro es 

complicado. No me cabe duda de que 
cada vez será más tecnológico y debe-
mos estar capacitados para utilizar es-
tas tecnologías con responsabilidad. 
Es necesario formar a conciencia a to-
da la ciudadanía.

FERNANDO SUÁREZ Presidente del Colexio Profesional de Enxeñaría en Informática de Galicia
“Todos tenemos la responsabilidad de proteger los datos personales”

RODRIGO PAZ Santiago

El presidente del Colexio Profesio-nal de Enxeñaría en Informática de Galicia, Fernando Suárez / CEDIDA

El juicio contra el español Daniel 
Sancho, acusado del asesinato del 
colombiano Edwin Arrieta, se ce-
lebrará del 9 de abril al 3 de ma-
yo en el tribunal de Samui (Sur de 
Tailandia), según estableció el 
juez encargado del caso. Durante una vista celebrada en 

diciembre en el tribunal de la is-
la de Samui, el juez fijó las fechas 

del juicio -que podrá finalizar an-
tes de tiempo siempre que lo es-
time oportuno si considera que 
tiene información suficiente para 
resolver el caso-, que se desarro-
llará durante 15 días laborables y 
que se celebrará de martes a vier-
nes. 

El madrileño declarará el 25 de 
abril. Además del acusado y su pa-
dre, por parte de la defensa -a car-
go del abogado de oficio tailandés 

Aprichat Srinuel- testificarán va-
rios policías, una lingüista espe-
cializada en traducciones al espa-
ñol, un experto en sierras, ade-
más de un criminólogo, un psicó-
logo y un experto forense 
españoles, entre otros. La Fiscalía contará en el juicio 

con 28 testigos, mientras los abo-
gados que representan a la fami-
lia de Arrieta han llamado a decla-
rar a dos, incluidos los padres de 
la víctima, que solo cuentan como 
uno. La defensa, por su parte, acu-
dirá con al menos 27 testigos, aun-
que no se descarta que pueda in-
cluir alguno más antes de que se 
celebre el juicio. 

EFE

Daniel Sancho declarará el 25 de abril en su juicio en Tailandia

Daniel Sancho tras ser detenido / EFE

El Correo Gallego 
09.04.2024

La Voz de Galicia. Santiago 
26.04.2024
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Pese a ser la concesión que les 
reporta más beneficios, la Auto-
pista del Atlántico no es ni mu-
cho menos la “niña bonita” para 
Itínere. El grupo que engloba 
cuatro concesiones en cinco au-
topistas invirtió en la AP-9 la mi-
tad en reparaciones que en el 
resto de los 468 kilómetros de la 
red que explota. Así lo recogen 
las últimas cuentas presentadas, 
donde reconoce una inversión 
de 8.800 euros por kilómetro en 
la reposición de firmes frente a 
los 16.600 de media en la AP-66 
(Campomames-León), AG-55 (A 
Coruña-Carballo) y AG-57 (Pu-
xeiros-Val Miñor). Precisamen-
te en Autoestradas de Galicia, 
S.A. es donde requiere de un ma-
yor presupuesto para corregir 
los baches y problemas del asfal-
tado, alcanzando los 26.800 eu-
ros en sus escasos 58,1 kilóme-
tros, lo que supone un 400% 
más que en 2021. 

Sin embargo, en el vial que co-
necta Ferrol y Tui ha visto como 
las necesidades en ese sentido se 
han mantenido de forma más es-
table durante el último trienio; 
con 4.300 y 11.400 euros por ki-
lómetro en los dos ejercicios 
marcados por la pandemia. En 
esos años, la A-15 que Itínere ges-
tiona a medias con el Gobierno 
de Navarra a través de Audena-
sa recibió unos 15.000 euros de 
inversión media por kilómetro. 

Si atendemos al total de las in-
versiones destinadas al manteni-
miento y que buscan reducir al 
máximo la siniestralidad en la 
vía, Autopistas del Atlántico S.A. 
requirió 14.300 euros por kiló-
metro frente a los 33.220 del res-
to del grupo. Esta tónica se man-
tuvo en el mencionado periodo 
(2020-2022) con una inversión 
total de 9,44 millones. 

Si bien es cierto que la AP-9 del 
Atlántico no sufre los mismos 
baches y “fochancas” que domi-
nan la A-52 y la A-6 desde hace 
años –y cuyo mantenimiento pa-
sa en parte por la implantación 
de un peaje blanco en las mis-
mas– hay otros aspectos de la in-
fraestructura que son denuncia-
dos por los miles de gallegos que 
la emplean de forma cotidiana. 
Su iluminación en horario noc-
turno, donde no se aplican tari-
fas más bajas como ya ocurre en 
otras concesiones, provoca que 
a su paso por muchas travesías 
urbanas sea más propia de una 
carretera nacional que de una 
autopista de la red europea.

VÍCTOR P. CURRÁS 
Vigo

Los beneficios 
multiplican por  
quince las inversiones

Los dueños de 
Audasa gastan la 
mitad en arreglar 
la AP-9 que en el 
resto de su red  
de autopistas

El pasado mes de octubre, la Xunta en-
vió un correo electrónico a los dueños 
de mascotas inscritas en el Registro ga-
llego de identificación de animales de 
compañía (Regiac) informándoles de 
que habían sufrido un ataque informá-
tico y que sus datos habían quedado ex-
puestos, ya que algunos ciberdelin-
cuentes habían logrado las credencia-
les de acceso de los usuarios. Nombres, 
direcciones, correos electrónicos, pó-
lizas de seguros o DNI’s pudieron ha-
ber salido a la luz y esa información 
resulta valiosa en la Dark Web, una zo-
na oscura de internet donde se mantie-
ne el anonimato, con direcciones difí-
cilmente rastreables y con un acceso 
complejo. Resulta una zona operativa 
del crimen organizado para realizar 
transacciones ilícitas. 

El auge de la ciberdelincuencia du-
rante los últimos años ha disparado los 
ataques a los servidores de la adminis-
tración pública hasta el punto de que el 
año pasado, las barreras de seguridad 
de la Xunta bloquearon 167 millones de 
ciberataques, casi el triple que en 2022, 
cuando la cifra rozó los 60 millones, 
convirtiéndose en el récord absoluto. 

La parte que logra superar esas ba-
rreras es ínfima, aunque también ha 
crecido. De los 400 incidentes de se-
guridad en los que tuvieron que inter-
venir técnicos para solucionar los pro-
blemas se ha pasado a 1.400 en 2023, 
según datos de la Xunta, referidos no 
solo a la administración autonómica, 
sino también a las diputaciones y 16 
concellos de más de 20.000 vecinos. 

El auge de la ciberdelincuencia, pe-
ro también la mejora de los sistema 
de seguridad de la Xunta explican el in-
cremento de los ciberataques bloquea-
dos por la administración autonómica 
durante el año pasado. “[La cifra] au-
mentó de forma considerable en rela-
ción a los años anteriores debido a que 
mejoramos las capacidades de filtrado 
en base a la información de inteligen-
cia de amenazas que recibimos de ter-
ceros””, apuntan desde la Axencia pa-
ra a Modernización Tecnolóxica de Ga-
licia (Amtega), en referencia a, entre 
otros, el Centro Criptológico Nacional 
(CNN) o el Instituto Nacional de Ciber-
seguridad (Incibe) 

La evolución de las cifras revela una 
amenaza creciente. En 2018, por ejem-
plo, se detuvieron 27 millones de cibe-
rataques, por 40 en 2021, según los da-
tos de la Amtega. 

Los cibercriminales buscan enri-
quecerse por varias vías. Por un lado, 
tratan de secuestran información vital 
para la administración, como sucedió 
con el hospital Clínic de Barcelona el 
año pasado,. Un grupo exigió a la Gene-
ralitat el pago de 4,2 millones de eu-
ros para liberar 4,4 terabytes de datos 
de sus pacientes. El Govern no pagó, 
pero tardó semanas en recuperar la 
normalidad, además de perder esa in-
formación. Por otro, se busca acceder 

a unos datos para luego venderlos a un 
tercero o utilizarlos, bien para estafar 
a ciudadanos, bien para intentar acce-
der a sus cuentas bancarias. 

¿Cómo? Pues si una mafia usa de 
cebo el número de tarjeta bancaria 
sanitaria para engañar a un ciuda-
dano y que este revele claves de ac-

ceso a su cuenta o cliquee en un en-
lace que permita a los delincuentes 
controlar su equipo informático, 
tendrán más probabilidades de éxi-
to que si no usan esos datos que un 
ciudadano cree que solo están en po-
der de su banco o la Xunta. 

El método de ataque suele centrar-

se en el “ransomware”, un virus que 
bloquea el funcionamiento de un equi-
po o permite el acceso a la red interna 
de un grupo, como la administración. 
Basta con descargarlo y para ello, los 
delincuentes imitan correos electróni-
cos de Correos, tiendas online o anun-
cios de todo tipo.

DANIEL DOMÍNGUEZ 
Santiago

Las barreras de la administración bloquean intentos de suplantar identidades o robo de 
datos // Las mafias pretenden cobrar rescates o usar información para estafar a ciudadanos

Los ciberataques a la Xunta casi se 
triplican en un año: rozan los 170 millones

— Los ciberataques bloqueados 
por la Xunta el año pasado rozaron 
los 170 millones, casi el triple que el 
año anterior. ¿Cuándo se frenará es-
ta tendencia creciente? 
― Por desgracia, no tiene límites. 

Es difícil hacer estimaciones sobre si 
mantendrá este nivel de incremento, 
pero sí estamos viendo que tras estos 
ataques hay una complejidad enor-
me, con organizaciones establecidas 
con fines económicos claros y tam-
bién medios, pero también ataques 
entre países. Es lógico que estas cifras 
aumenten en los próximos años. 

— ¿Es cada vez más fácil lanzar es-
tos ataques? 
― Cada vez hay más herramientas 

que permiten automatizar este tipo de 
amenazas, pero también detectarlas. 
Aunque sí resulta muy difícil perse-
guir a los autores, además cuando no 
fructifican no se ponen medios para 
perseguirlos. 

— Todos hemos recibido correos 
electrónicos o mensajes de texto en-
gañosos que buscan que pinchemos 
un enlace para luego estafarnos. Pe-
ro, ¿es rentable para un delincuente 

un ciberataque contra una adminis-
tración como la Xunta? 
― Sí, mucho. Ya hemos visto ata-

ques a hospitales, como el Clínic, o a 
ayuntamientos en los que se pide un 
rescate a cambio de devolver la opera-
tividad a esas administraciones por-
que pueden paralizarlas totalmente. 
El retorno económico puede ser muy 
importante. Además, las administra-
ciones gestionan muchísimos datos 
de todo tipo relativos a los ciudadanos, 
algunos muy sensibles como los mé-
dicos. Esta información tiene muchí-
simo valor en la Dark Web, por lo que 
se puede comerciar con ellos. 

— ¿Y para qué se usan? 
― Para todo. Por ejemplo, muchas 

veces recibimos comunicaciones de 
orígenes con los que no tenemos re-
lación y nos preguntamos cómo pue-
den tener nuestro contacto. Eso pa-
sa, por ejemplo, si hay una vulnera-
ción datos personales de una cadena 
hotelera. Se pueden vender para ha-
cer phishing [suplantar la identidad 
de una empresa, como un banco, o 
ciudadano para que compartas infor-
mación sensible con ellos] y hacernos 

llegar mensajes. Está pasando mucho 
con temas de reparto. Cada vez com-
pramos más online y nos llegan más 
paquetes. ¿Cómo pueden saber que 
he comprado en Amazon? Pues así. Si 
nos llega un correo con datos perso-
nales, nos genera más confianza y es 
más fácil que nos estafen. La venta de 
esos datos es rentable. 

— ¿Y sucede con datos de la admi-
nistración? 
― Sí. Imagina que el Sergas te hace 

llegar un mensaje con tu número de 
tarjeta sanitaria, tú automáticamente 
confías más que si es otro mensaje. 
También resulta muy rentable conse-
guir las credenciales de acceso a las re-
des sociales de los ciudadanos. 

— ¿Aumentará estas amenazas el 
auge de la inteligencia artificial? 
― A los delincuentes, les ofrece 

nuevas herramientas, pero también 
lo hace desde el punto de vista de la de-
fensa. Un ejemplo es el de los mensa-
jes de phising. Antes eran muy burdos, 
con traducciones muy malas y gene-
ralistas, iguales para cientos o miles de 
personas. La IA permite un procesa-
miento mucho más eficiente.

“Robar datos personales de las 
administraciones es muy rentable”

FERNANDO SUÁREZ Presidente del Colegio de Ingeniería Informática de España

Una trabajadora en la sede central 
de la Xunta en el edificio de San Cae-
tano, en Santiago  / XOÁN ÁLVAREZ

El Correo Gallego 
15.03.2024
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O Colexio Profesional de Enxeña-
ría en Informática de Galicia 
(CPEIG) súmase hoxe á celebra-
ción do Día Internacional da Inter-
net Segura, un evento promovido 
pola rede INSAFE/INHOPE co 
apoio da Comisión Europea e orga-
nizado en España polo Instituto 
Nacional de Ciberseguridad. 

O presidente do CPEIG, Fernando 
Suárez, destaca que esta efeméride 
está destinada a promover un uso se-
guro e positivo das tecnoloxías dixi-
tais, especialmente entre nenos e 
mozos, e concienciar sobre a segu-
ridade en internet. “Este día non só 
pretende a creación dunha internet 
máis segura, senón unha internet 
mellor, a través do uso responsable, 
respectuoso, crítico e creativo que to-
dos fagamos”, di. En concreto, o presidente do 

CPEIG destaca que se debe facer fin-
capé na importancia da cibersegu-
ridade, privacidade e o uso seguro 
das TIC na contorna dos menores, co 
obxecto de protexer a súa reputación 
e a dos demais. “Os pais ou titores de-
ben manter un diálogo aberto cos 
seus fillos, indicándolles a importan-
cia da seguridade online e actuando 
como referentes de comportamento 
dixital”, apunta. O CPEIG recorda algunhas medi-

das básicas de protección para mi-

tigar os riscos e protexer os datos 
persoais e profesionais:   

SENTIDO COMÚN. A prudencia é a 
mellor barreira contra o malware 
(software malicioso). Hai que coi-
dar especialmente o apartado de 
descargas e instalación de aplica-
cións de sitios non seguros; a nave-
gación por determinadas páxinas 
de internet; a apertura de correos 
electrónicos ou arquivos engadidos 
non solicitados ou que chegan de 
remitentes descoñecidos, ou os que 
chegan de redes sociais ou aplica-
cións de mensaxería que conteñen 
vulnerabilidades explotables polos 
ciberdelincuentes para as campa-
ñas de malware.  

ACTUALIZA O SISTEMA OPERA-
TIVO E APLICACIÓNS. Todos os 
sistemas operativos contan con fe-
rramentas para manter actualiza-
dos os seus equipos. Son de uso 
obrigado porque inclúen actualiza-
cións de seguridade contra amea-
zas coñecidas.   

INSTALA UN BO ANTIVIRUS. É un-
ha ferramenta imprescindible para 
un correcto funcionamento dos 
equipos cando estean conectados a 
Internet. E na era dos móbiles, as 
solucións de antivirus tamén deben 
exportarse a estes dispositivos para 
facer fronte ás continuas ameazas 
dirixidas aos usurarios. 

PROTEXE OS NAVEGADORES. To-
dos os navegadores web inclúen ca-
racterísticas avanzadas de seguri-
dade, pero débese revisar e configu-
rar a súa activación porque son as 
aplicacións coas que se accede a in-
ternet e os seus servizos. Tamén se 
debe prestar atención aos avisos so-
bre sitios inseguros que mostran os 
navegadores, e revisar as exten-
sións instaladas porque algunhas 
son fonte frecuente de introdución 
de malware.   

COIDA OS CONTRASINAIS. A regra 
de ouro para estar seguro en liña é 
contar cun contrasinal aleatoria 
forte e distinta para cada sitio web, 
especialmente para uso nos desti-
nados a banca en liña e comercio 
electrónico. Os contrasinais longos 
e complexos (combinando núme-
ros, maiúsculas e símbolos) preve-
ñen os ataques.   

REALIZA COPIAS DE SEGURIDA-
DE. A realización de copias de segu-
ridade é altamente recomendable 
para un usuario ou profesional que 
pretenda protexer a información 
persoal e corporativa dun equipo 
informático, ademais de ser una ta-
refa de mantemento que contribúe 
á saúde do hardware.   

PRECAUCIÓN COAS REDES WI-FI 
PÚBLICAS. Os puntos de acceso a 
internet sen fíos e gratuítos esten-

déronse por múltiples espazos en 
poboacións, zonas de restauración, 
aeroportos, estacións de tren ou 
metro, hoteis e en todo tipo de ne-
gocios. Demostradas altamente in-
seguras, pódense utilizar para un-
ha navegación intrascendental, gar-
dando as debidas precaucións, pe-
ro non para accesos que requiran 
mostrar os teus datos, accesos e 
contrasinais.   

ACTIVA A RESTAURACIÓN DO SIS-
TEMA. A restauración dos sistemas 
operativos é unha ferramenta que 
pode “salvarnos a vida” ante un erro 
do software, instalación de drivers 
ou dalgunha aplicación que non 
funciona correctamente, e tamén 
ante a entrada dun virus no equipo.  
 Os máis pequenos tamén se conec-

tan a internet. Así que deben estar 
advertidos sobre as ameazas que po-
den atoparse en liña. É importante 
axudalos a distinguir entre páxinas 
e ofertas enganosas, das que non o 
son. Os controis parentais poden re-
sultar moi útiles para impedir que 
nenos e adolescentes accedan a si-
tios web inapropiados. Tamén están 
indicados para limitar o tempo que 
pasan conectados á rede. 
 

USA AS REDES SOCIAIS CON CA-
BEZA. Os usuarios de redes sociais 
deben ter coidado co que compar-
ten nelas, xa que non é convinte 
compartir información persoal, in-
cluíndo imaxes privadas, direccións 
postais ou números de teléfono, le-
vando un control exhaustivo das 
amizades e en redes sociais.

REDACCIÓN Santiago

Hoxe celébrase a efeméride que busca un uso positivo das tccnoloxías 

dixitais // O CPEIG fai fincapé na protección dos menores

O CPEIG anima a instalar antivirus  e coidar os contrasinais / PEXELS

Promover a seguridade en 
internet: a clave para protexernos 

El SARS-CoV-2 sigue revelando sus 
secretos, y este podría tener impli-
caciones para el COVID grave y per-
sistente: tras la eliminación del co-
ronavirus, restos de este patógeno 
pueden reensamblarse para formar 
péptidos y agregados que sobreesti-
mulan el sistema inmune causando 
inflamación, coágulos y una reac-
ción inmunitaria exacerbada, la ya 
célebre “tormenta de citoquinas”. 
Este es el hallazgo de un estudio in-
ternacional y multidisciplinar lide-
rado por científicos de la Universi-
dad de California en Los Ángeles 
(UCLA) y publicado en la revista 

Proceedings of the National Academy 
of Sciences (“PNAS”). La investigación (Viral afterlife: 

SARS-CoV-2 as a reservoir of immuno-

mimetic peptides that reassemble into 
proinflammatory supramolecular com-

plexes), liderada por el científico de 
UCLA Gerard Wong, podría ser cla-
ve para evaluar si un cierto coronavi-
rus puede causar pandemias con in-
flamación severa o simplemente ca-
tarros comunes. Hasta ahora no ha-
bía ningún criterio que lo predijese. 

Utilizando un sistema de inteli-
gencia artificial que ellos mismos de-
sarrollaron, los autores del estudio 
escanearon la serie completa de pro-
teínas producidas por el SARS-CoV-
2 y luego realizaron una serie de ex-
perimentos de validación. Descu-
brieron que ciertos fragmentos de 
proteínas virales, generados después 
de que el virus SARS-CoV-2 se des-
compusiese en pedazos, pueden imi-
tar los péptidos inmunes, compo-
nentes clave que tiene el organismo 
para amplificar las señales inmunes. 

RAFA LÓPEZ 

Descubren que restos del virus del 
COVID-19 pueden reensamblarse 

y llegar a causar inflamaciónFragmentos resultantes de la eliminación del coronavirus 

forman péptidos que sobreestimulan el sistema inmune

B. C. [ A CORUÑA] 
A Xunta recoñecerá os proxec-

tos de transferencia tecnolóxica 
dos centros de FP cos premios de 
innovación. A Consellería de Cul-
tura, Educación, Formación Profe-
sional e Universidades publicou a 
convocatoria destes galardóns, di-
rixidos aos proxectos de innova-
ción tecnolóxica ou científica e 
proxectos de innovación didáctica 
desenvolvidos por centros que im-
parten estas ensinanzas. O obxectivo da convocatoria, 

que conta cun orzamento de un 
millón de euros, é potenciar as ini-
ciativas innovadoras no ámbito da 
Formación Profesional, o traballo 
colaborativo e a transferencia de 
coñecemento entre centros edu-
cativos, empresas e outras entida-
des, procurando a calidade e a ex-
celencia na FP, e o fomento do em-
prendemento, en liña coa Estrate-

xia Galega de FP 2030 e co Plan In-
nova FP Galicia. Establécense dúas modalida-

des. A primeira refírese á innova-
ción tecnolóxica ou científica, na 
que as iniciativas deben estar 
centradas en impulsar a transfe-
rencia tecnolóxica entre centros 
educativos e a contorna produti-
va, procurando ter un impacto 
significativo na futura inserción 
laboral do alumnado.  A segunda modalidade rela-

cionase co ámbito didáctico e ne-
la inclúense proxectos destinados 
a creación de materiais ou recur-
sos didácticos innovadores para 
áreas profesionais específicas. 
Centrados na introdución de 
novos contidos, tecnoloxías 
avanzadas e equipamentos nas 
aulas, promovendo ambientes 
virtuais de aprendizaxe. A avaliación dos proxectos te-

rá en conta aspectos como a súa 

orixinalidade, viabilidade, colabo-
ración con institucións educativas 
ou empresariais, participación ac-
tiva do alumnado, as oportunida-
des potenciais de emprego xera-
das e a planificación do proxec-
to. Terá especial relevancia a im-
portancia e impacto nos sectores 
correspondentes, a mellora do 
proceso de ensino-aprendizaxe e 
a capacidade de transferir os re-
sultados obtidos para outros cen-
tros de FP. Ademais, valoraranse especial-

mente aqueles proxectos que se-
xan susceptibles de ser continua-
dos dende Centro Galego da In-
novación da FP Eduardo Barrei-
ros, para dar lugar a proxectos de 
emprendemento industrial. 

A solicitude ten que ser pre-
sentada por un centro de FP, que 
actuará como coordinador. O 
prazo de presentación está aber-
to ata o 19 de febreiro.

A Xunta premiará os proxectos de 
transferencia tecnolóxica de centros FP

PREMIOS DE INNOVACIÓN
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La vicesecretaria xeral del 
PSdeG, Lara Méndez, aseguró 
ayer que afronta con “normali-
dad” el congreso extraordinario 
que la formación celebrará es-
te fin de semana para renovar a 
su dirección pese a la situación 
“extraordinaria” derivada de la 
decisión del presidente del Go-
bierno, Pedro Sánchez. Pregun-
tada al respecto en una rueda 
de prensa celebrada en el Par-
lamento, recordó que se trata de 
un proceso “reglado” cuya fecha 
ya estaba marcada mucho an-
tes de conocer la decisión del 
secretario general del PSOE. 

Méndez señaló que el parti-
do afronta el congreso extraor-
dinario “con normalidad”, cons-
ciente de que se necesitan per-
sonas que tengan ganas de se-
guir trabajando para mejorar la 
calidad de vida de los ciudada-
nos y poner el foco en que “no 
todo vale” en la política. 

De la cita política extraordi-
naria que afrontan los socialis-
tas gallegos saldrá una nueva 
ejecutiva “con ganas de mostrar 
el proyecto alternativo de go-
bierno” del PSdeG que, confor-
me indicó, está “pegado a la rea-
lidad” y “pensado para la inmen-
sa mayoría de los gallegos” con 
el objetivo de “seguir mejoran-
do su calidad de vida”, “transfor-
mando el territorio y dar opor-
tunidades a Galicia”. 

Además, interpelada sobre si 
habrá presencia de miembros 
de la dirección federal el do-
mingo en Santiago, Lara Mén-
dez recordó que la formación 
atraviesa una “situación extraor-
dinaria” y que esto se sabrá “en 
cuestión de días”. 

La vicesecretaria xeral del 
PSdeG también se refirió al co-
mité federal del PSOE que se 
celebrará el sábado en Madrid 
para “seguir con la hoja de ruta” 
y aprobar la candidatura para 
las europeas, todo ello a pesar 
de la ausencia del secretario ge-
neral, Pedro Sánchez. 

También se le preguntó so-
bre si formará parte de la nue-
va ejecutiva. Al respecto, res-
pondió que le corresponde co-
municar los nombres al secre-
tario general y que, en la cita, se 
enterarán primero los militan-
tes. Precisamente, una de las 
principales incógnitas que gira 
en torno a la nueva dirección 
es la persona que elegirá Bes-
teiro para ocupar la Secretaría 
de Organización.

SANTIAGO

REDACCIÓN

Del cónclave, que se 
celebrará el domingo, 
saldrá la nueva 
ejecutiva del partido

El PSdeG afronta 
con “normalidad” 
su congreso pese  
al anuncio de 
Pedro Sánchez

Una televisión inteligente mal 
configurada —algunos modelos vie-
nen con la misma contraseña de se-
rie, advierten los expertos—, o apara-
tos de domótica en los que se com-
parte la misma cuenta y esta no se 
cierra... Y solo por citar un par de 
ejemplos. La lista de dispositivos vul-
nerables a ciberataques es hoy tan 
larga como el sinfín de argucias que 
usan con software maliciosos para 
acceder a ellos. Y la expansión tecno-
lógica en Galicia no es ajena a este 
fenómeno. El número de usuarios de 
aparatos inteligentes en peligro ha 
crecido un 36% en solo un año.  

Los dispositivos considerados 
“vulnerables” crecieron en solo un 
año en 78.400 más en Galicia. Así lo 
desvela el Instituto Nacional de Ci-
berseguridad (Incibe)  —entidad 
dependiente del Ministerio para la 
Transformación Digital y de la Fun-
ción Pública— en su Balance de Ci-
berseguridad de  2023, en el que se 
refleja también un incremento del 
24% de los incidentes que ha detec-
tado en general con respecto al año 
anterior y cuya casuística va desde 
contenidos abusivos como porno-
grafía infantil, a delitos de odio o ci-
beracoso a menores.  

En concreto el Incibe ha detecta-
do en Galicia 295.000 “dispositivos 
vulnerables”, con A Coruña a la ca-
beza (132.025 equipos sin la seguri-
dad adecuada) y seguida de Ponte-
vedra (con 92.335), frente a los 
216.920 se habían detectado en el 
año anterior. ¿Qué considera el Inci-
be dispositivos vulnerables? Pues 
bien, lo constituyen o bien puntos de 
conexión a internet que han sido de-
tectados como expuestos, compro-
metidos o que pueden estar afecta-
dos por algún software malicioso, 
también aquellos mal configurados 
o expuestos en internet de forma no 
deseada). En este cómputo gallego 
entrarían también 29.324 dispositivos 
en Ourense y 41.618 en Lugo. 

En el mapa nacional, las provin-
cias con más vulnerabilidades detec-
tadas fueron Madrid (862.772),  
Barcelona (547.727) y Valencia 
(218.083). Eso sí, esa estadística pone 
de relieve los más de cien mil equi-
pos en riesgo de A Coruña, que regis-
tró un importante aumento en solo 
un año, puesto que tenía 86.485 dis-
positivos vulnerables detectados en 
2022. También hubo un salto en Pon-
tevedra, al pasar de 66.490 a los 
92.335 dispositivos vulnerables ac-
tualmente detectados por el Incibe.  

Además, el balance sitúa una aler-
ta roja en Lugo y Ourense por la fal-
ta de empresas (menos de diez) de 
ciberseguridad registradas en el ca-
tálogo de Incibe. Sobre esta particu-
laridad, comenta su visión personal 
el presidente del Colexio Profesional 
de Enxeñaría en Informática de Ga-

licia (CPEIG), Fernando Suárez. Lla-
ma la atención sobre el hecho de 
que en Ourense, donde se asienta la 
Escuela superior de Enxeñaría Infor-
mática, el dato de empresas especia-
lizadas sea tan bajo. De todos modos, 
llama la atención sobre la importan-
te labor del Incibe, también en for-
mación gratuita.  

“Es preocupante, en núme-
ro y sobre todo en creci-
miento”, comenta al co-
nocer los datos del ba-
lance. “Es cierto que 
cada vez usamos más 
dispositivos de todo ti-
po, ya no sólo teléfo-
nos, sino aparatos inteli-
gentes en el hogar”, expo-
ne. En fin, todo lo que se co-
noce como domótica. Y 
estos, “son vulnerables 
por varios motivos: o 
bien porque están 
mal configurados 
o porque han es-
tado afectados 
por algún software 
malicioso”.  “Aún 
no somos conscien-
tes del impacto que 
pueden tener para nues-
tras vidas por ejemplo, una 
televisión con una cámara que 
puede grabar imágenes nuestras o 
extraer información vulnerable acer-
ca de nosotros. A pesar de los esfuer-
zos del Incibe, aún vemos que no se 
ha formado la gente necesaria: 
17.000 personas no es una cifra tan 
elevada”, asegura Suárez. Asimismo, 

pone el foco en el tipo de cursos 
contra ciberataques que se reciben: 
“la formación debería de ser conti-
nua, no recibir solo un curso en la vi-
da”, expone.  

Los ciberdelincuentes cada vez 
están más organizados, mientras las 
empresas y los particulares no lo es-
tán tanto”, completa. El año pasado 

también se registraron 1.673 
incidentes referentes a 

universidades, institu-
ciones sanitarias y 
otras entidades de la 
RedIRIS, la red espa-
ñola para la interco-
nexión de los recur-

sos informáticos de 
las universidades y cen-

tros de investigación. 
En lo que respec-
ta a los datos más 

generales, se po-
ne de manifies-
to que tres de 
cada 10 inci-
dentes son 
fraude online, 

gestionando en 
total 28.258 de 

estas problemáti-
cas durante 2023. El 

phishing (suplantación 
de identidad a través de correo 

electrónico) continúa siendo prota-
gonista alcanzando la cifra de 14.261 
incidentes.  

Durante 2023, el Incibe clausuró 
más de 310 tiendas online fraudulen-
tas y gestionó más de 26.200 inciden-
tes afectados por virus informáticos 

u otros software maliciosos, de los 
cuales 621 son secuestros digitales 
donde los ciberdelincuentes blo-
quean el acceso a los archivos o sis-
temas, pidiendo dinero para devol-
vérselos a las víctimas.  

En cuanto a las consultas y pro-
blemas más frecuentes en el Incibe, 
cabe destacar que un 12% de los 
usuarios en España consultan la lí-
nea de ayuda en relación a algún ti-
po de suplantación de identidad di-
gital; un 11% de las consultas de me-
nores han solicitado ayuda y aseso-
ramiento sobre casos de ciberacoso; 
3 de cada 10 usuarios han recibido 
algún intento de phishing, más de 
5.300 personas han necesitado ase-
soramiento debido a compras frau-
dulentas en Internet; más de 4.100 
usuarios han trasladado sus dudas 
sobre fraudes de mensajería instan-
tánea; y un 19% de las empresas han 
contactado para reportar correos 
que reciben como phishing. Además, 
se han reportado 645 casos de con-
tenidos inadecuados relacionados 
con abuso sexual infantil a través de 
nuestra hotline; y un 4,1% de las con-
sultas se han referido a los peligros 
del acceso a estos contenidos, como 
comunidades peligrosas, fomento 
del odio y violencia, o acciones per-
judiciales para la salud. En relación 
a los incidentes que afectaron a la 
ciudadanía y a las empresas, alrede-
dor de 9.000 ataques en España inu-
tilizaron los dispositivos, como equi-
pos o teléfonos móviles, pero tam-
bién se reportaron unos 28.000 casos 
de fraude. 

VIGO

E. OCAMPO VULNERABILIDADES DE CIBERSEGURIDAD DETECTADAS

Álava
25.188
(20.080)

Guipúzcoa
58.199
(41.062)

Navarra
53.050
(36.538)

Baleares
87.589
(68.081)

León
38.407
(28.552)

Cantabria
41.690
(29.656)

Asturias
101.834
(79.205)

Ávila
9.695
(8.572)

Salamanca
20.371
(21.897)

Segovia
16.585
(10.364)

Badajoz
28.565
(30.624)

Cáceres
18.258
(18.654)

Cádiz
82.088
(65.341)

Lleida
33.413
(28.140)

Girona
80.076
(63.944)

Burgos
21.656
(20.411)

La Rioja
31.250
(23.457)

Soria
4.954
(3.284)

Teruel
6.453
(5.564)

Toledo
52.548
(51.390)

Palencia
11.016
(9.493)

Valladolid
52.324
(37.335)

Zamora
10.450
(8.678)

Albacete
23.806
(17.821)

Cuenca
11.604
(8.290)

Huesca
15.932
(9.259)

Zaragoza
83.301
(61.370)

Guadalajara
19.312
(13.947)

Ciudad real 
24.983
(24.630)

Córdoba
56.154
(42.542)

Lugo
41.618
(31.395)

Ourense
29.324
(32.532)

Pontevedra
92.335
(66.490)

Jaén
39.126
(32.934)

Castellón
45.560
(30.173)

Almería
51.385
(41.013)

Granada
85.854
(69.677)

Huelva
29.419
(31.044)

862.772
(637.008)

Madrid

547.727
(443.304)

Barcelona

218.083
(157.478)

Valencia

158.927
(133.918)

Alicante

141.249
(120.534)

Málaga

141.193
(127.932)

Sevilla

132.025
(86.485)

A Coruña
114.738
(94.495)

Vizcaya

105.425
(81.424)

Tarragona

106.939
(98.583)

Murcia

Las Palmas

Leyenda

55.787

Tenerife
52.106

2023
(2022)
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 El Instituto Nacional de Ciberseguridad detecta 295.000 dispositivos vulnerables 
 Alertan de la falta de empresas contra ‘hackeos’ registradas en Lugo y Ourense

Los cibernautas en peligro crecen un 36% 
en un año: suman 78.400 más en Galicia

FERNANDO SUÁREZ 
COLEGIO ENXEÑARÍA EN 

INFORMÁTICA 

Pueden grabarnos con la 
cámara de una televisión 

y aún no somos 
conscientes

La Opinion 
26.04.2024


